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ÚvodníkObsah
„Mezi investičními akcemi je největší položkou 
letošního roku 70 milionů vyčleněných na zbourání 
starého a výstavbu nového zimního stadionu.“

Vážení čtenáři, milí spoluobčané, 
mám radost, že vás mohu touto cestou 

pozdravit a přivítat vás v roce 2024.
Každý nový začátek roku nás vede k za-

myšlení, co se podařilo a splnilo v uplynu-
lém období, a zároveň si klademe otázky, 
co nás čeká. Z loňska u mě převládají 
kladné pocity, protože se nám podařilo 
dokončit celou řadu investičních akcí.

Šlo například o rozsáhlou a nákladnou 
rekonstrukci střech na Základní škole 
Za Alejí, stejně jako modernizaci dvou 
učeben na této škole, hotová je rovněž 
obnova pozůstatků městských hradeb 
s Matyášovou bránou nebo výstavba první 
části cyklotrasy mezi Mařaticemi a Sady. 
Ke svému závěru dospěla také mimořádně 
rozsáhlá akce, kterou byla modernizace 
kuchyně a jídelny Základní školy UNESCO 
v budově bývalé Měšťanské besedy a kon-
cem roku se dokončovala také nová část 
kolumbária na hřbitově v Mařaticích. Chci 
vám všem touto cestou poděkovat za tr-
pělivost, protože u některých uvedených 
akcí jsme byli nuceni akceptovat pozdější 
termíny dokončení. 

Ke konci loňského roku jsme v za-
stupitelstvu schválili rozpočet na tento 
rok. Počítáme v něm s příjmy celkem 
999,1 milionů korun, výdaje by měly 
dosáhnout 1 319,1 milionů korun, schodek 
hospodaření tedy bude 320 milionů korun. 
Vypořádat jej chceme snížením vlastních 
prostředků na bankovních účtech a portfo-
lia cenných papírů, tedy z prostředků, kte-
ré jsme uspořili v předchozích obdobích. 

Mezi investičními akcemi je největší 
položkou letošního roku 70 milionů vy-
členěných na zbourání starého a výstavbu 
nového zimního stadionu. Na tuto akci 
jsme koncem loňského roku vypsali veřej-
nou zakázku s předpokládanou hodnotou 
přes 280 milionu korun bez DPH a v letoš-
ním roce na ni chceme získat významnou 
státní dotaci. Doufám, že budeme úspěšní.

Do roku 2024 vám přeji především 
hodně zdraví a spokojenosti v práci 
i v osobním životě. Za důležité považuji 
také to, abychom se do budoucnosti dívali 
optimisticky a brali život pokud mož-
no s úsměvem. Protože ty zásadní věci, 
které přijdou, budou událostmi dobrými 
a radostnými jen tehdy, když si to budeme 
přát.

Mnoho štěstí a hodně sil v roce 2024! 
Ing. Marcela Čechová, 
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Město Uherské Hradiště

Krátce z města
Jak jsme prožívali advent?

Děti z partnerských měst poslaly vánoční a novoroční přání seniorům i pacientům nemocnice

Během prosince ožilo svátečně vyzdobené 
Masarykovo náměstí tradičním vánočním 
jarmarkem a spoustou kulturních akcí. 

Na programu byla vystoupení fol-
klorních souborů, hudebních uskupení 

nejrůznějších žánrů i dětí z místních  
škol. Slavnostní rozsvícení vánoční-
ho stromu doplněné videomappingem 
a efektní laserovou show na fasádě farního 
kostela se uskutečnilo 1. prosince,  

náměstí bylo zaplněno do posledního 
místečka. Neodmyslitelnou součástí 
adventního dění byla i návštěva svatého 
Mikuláše doprovázeného anděly  
a čerty.  -PS-

Díky iniciativě dětí z mateřských a základ-
ních škol z partnerských měst v Německu, 
Polsku, na Slovensku, v Maďarsku či Velké 
Británii se Uherské Hradiště letos stalo 
svědkem nevšedního projevu vánočního 
ducha a solidarity. Děti vyrobily a poslaly 
přes tisíc přáníček. Ta přinesla z více či 
méně vzdálených končin lidem v Uherském 
Hradišti nejen radost a naději, ale také 
pouto mezi generacemi, neboť nejvíce jich 
putovalo do rukou seniorů.

Cílem této předvánoční výzvy bylo 
vyrobit vánoční a novoroční přání dětí 
z partnerských měst a předat je seniorům 
v domovech pro seniory a také pacientům 
v místní nemocnici. Děti z Uherského 
Hradiště budou naopak vyrábět a posílat 
přání do partnerských měst v tomto roce.

Do Uherského Hradiště dorazila celkem 
1003 předvánoční přání dětí. Obyvatelé 
Senior centra UH, Domova pro seniory 
ve Štěpnicích a pacienti Uherskohradišťské 
nemocnice je dostali v posledním týdnu 
před Vánoci.

„Je dojemné, kolik dětí z partnerských 
měst se do aktivity zapojilo a jak jsou jejich 

přáníčka hezká. Spolu se svým výtvarným 
talentem nám totiž děti poslaly hlavně 
úžasné, posilující gesto. Přijetí vánoční-
ho přání od dítěte vytváří pocit radosti 
a oživuje vzpomínky. To může být velmi 
obohacující hlavně pro ty, kteří jsou daleko 
od svých rodin, nebo jsou osamělí,“ ocenil 
aktivitu starosta Stanislav Blaha.

Do předvánoční aktivity se zapojily 
děti z německého Mayenu, polského 

Krosna, slovenské Skalice a maďarského 
Sárváru, přání přišla také z Bridgwateru 
v Anglii. Rozvíjet vztahy mezi partner-
skými městy se Uherské Hradiště snaží 
celoročně a spolupráce mezi partner-
skými městy se odráží v nejrůznějších 
oblastech: kontakty vzájemně rozvíjí 
pěvecké sbory, školky, základní i střed-
ní školy, vinaři, umělci, sportovci nebo 
třeba folklorní soubory. -JP-
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Krátce z města

Nominujte lidové tvůrce na Cenu Vladimíra Boučka

Město Uherské Hradiště

Město pokračuje v modernizaci odborných učeben základních škol

Zlepšení zázemí a podmínek pro výuku 
přírodních věd, jazyků, informačních tech-
nologií a technických dovedností se týká 
tří uherskohradišťských základních škol: 
Základní školy Větrná, Sportovní a Za Alejí. 
Loni byly zmodernizovány dvě učebny 
na základní škole Za Alejí. 

„Jednou z nich je učebna robotiky, druhá 
slouží k výuce jazyků. Letos dojde na 
učebny a kabinety škol Větrná a Sportovní. 
Na Základní škole Větrná se v rámci pro-
jektu připravuje modernizace a vybavení 
dvou učeben a dvou kabinetů pro výuku 
fyziky a chemie. Základní škola Sportovní 
se může těšit na dvě učebny a dva kabinety 
pro výuku informatiky a komunikačních 
technologií,“ informoval starosta Stanislav 
Blaha. 

Ve škole Za Alejí byla v obou vybraných 
učebnách od poloviny loňského srpna 
do listopadu provedena rekonstrukce 

elektroinstalace včetně výměny rozvadě-
če a svítidel a nové slaboproudé rozvody. 
Z podlah v místnostech bylo odstraněno 
původní PVC, které nahradila nová krytina, 
učebny byly také nově vymalovány. Žákům 
zde bude sloužit nový školní nábytek – 
židle, lavice i skříně. V rámci výukových 
pomůcek byly dodány keramické projekční 
stěny, kapacitní dotykové displeje včetně 
pojízdných stojanů, popisovatelné tabulky, 
do učebny robotiky přibyly ještě robotické 
soupravy, programovatelné stavebnice 
a drony. Pro účely výuky robotiky byly do-
dány tablety s dobíjecí skříní a do jazykové 
učebny nové notebooky. 

Náklady na modernizaci učeben školy 
Za Alejí dosáhly 5,3 milionu korun, předpo-
kládaná dotace je 4,8 milionu. Celá akce je 
realizována v letech 2023 a 2024, přičemž 
celkové náklady ve všech třech školách 
jsou plánovány ve výši 21, 8 milionu korun. 
Projekt Modernizace odborných učeben 
základních škol v Uherském Hradišti je 
spolufinancován z 85 % Evropskou unií 
prostřednictvím Integrovaného regionální-
ho operačního programu IROP.

Stejně jako každý rok také v roce 2024 
bude město Uherské Hradiště udělovat 
významným lidovým výrobcům Cenu 
Vladimíra Boučka pro zachování a rozvoj 
lidové umělecké výroby. Cena je určena 
těm, kdo udržují a zachovávají při své 
činnosti znalosti a dovednosti tradičních 
lidových řemesel a výsledky své činnos-
ti prezentují na veřejnosti při konání 
jarmarků v Uherském Hradišti, při 
akcích pořádaných Slováckým muzeem 
a při jiných podobných akcích na území 
města. Návrhy na udělení ceny mohou 
předkládat odborníci i laická veřejnost. 

Prodloužení provozní doby  
kanceláře správy pohřebišť
Provozní doba správy pohřebišť v Uherském 
Hradišti – kanceláře v Mařaticích se mění 
tak, aby služby byly poskytovány každý den 
v týdnu. V pondělí a ve středu bude kancelář 
v provozu od 8 do 16.30, v úterý, ve čtvrtek 
a v pátek od 8 do 12 hodin. 

V případě, že se rozhodnete podat návrh, 
je třeba jej zaslat nebo podat písemně 
na adresu Městský úřad, odbor kultury, 
školství a sportu, Protzkarova 33, 686 01 
Uherské Hradiště. Nominační formulář je 
k dispozici na www.mesto-uh.cz. Termín 
je do 29. února 2024. Vloni cenu získaly 
Ludmila Večeřová za práci s hlínou, zpra-
cování současné majoliky, a Marie Zajícová 
za drobné zvykoslovné předměty, kraslice, 
zdobené voskovou batikou. Čestné uznání 
bylo uděleno panu Josefu Jančářovi za ce-
loživotní přínos pro zachování, prezentaci 
a popularizaci lidové umělecké výroby.  -JP-
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Krátce z města

Město Uherské Hradiště

Dobrovolní hasiči dostali od města nové auto

Výdej parkovacích  
karet na rok 2024

Co s odstrojenými stromečky? Nechte je u kontejnerů

Často se stává, že lidé po Vánocích vyhodí 
odstrojené stromky, kam je napadne, a po 
městě tak vzniká značný nepořádek. Proto 
žádáme občany, aby vánoční stromky ne-
odkládali do odpadkových kontejnerů ani 
je nezanechávali na travnatých plochách 
v okolí domů či v blízkosti komunikací. 
Stromky je možné odkládat pouze na sběr-

Jednotka Sboru dobrovolných hasičů 
Uherské Hradiště si 6. prosince převzala před 
uherskohradišťskou radnicí nový dopravní 
automobil Ford Transit. Nabídne hasičům 
mnohem vyšší komfort i více míst k sezení 
a přispěje k vyšší akceschopnosti jednotky. 

Automobil, za který radnice zaplatila přes 
1,2 milionu korun, má barevné provedení 
podle vyhlášky o technických podmínkách 
požární techniky, je vybavený výstražným 
světelným zařízením i výstražným zvuko-
vým zařízením s funkcí megafonu a také 
tažným zařízením. Automobil má devět míst 
k sezení a prostor pro uložení materiálu. 
Původní, skoro 20 let starý vůz, který hasiči 
používali dosud, už měl svá nejlepší léta 
za sebou a neodpovídal stávajícím požadav-
kům na technické vybavení pro efektivní 
výkon požární ochrany. 

„Mám radost, že jsme jednotce 
z Uherského Hradiště mohli předat nový vůz 
v roce, kdy slavíme výročí 150 let od založení 
hasičského sboru městě. Staré auto bylo tak-
řka na hranici životnosti, mělo najeto skoro 
200 tisíc kilometrů a v posledních letech 
se stále zvyšovaly náklady na jeho opravy 
a údržbu. Nový automobil zvýší schopnost 
rychle a efektivně reagovat na různé typy 
událostí,“ uvedl starosta Stanislav Blaha. 

Naposledy dostali nový automobil od rad-
nice dobrovolní hasiči z Vések, a to v listopa-
du 2022. Také v tomto případě šlo o nahraze-
ní staršího vozu novým. Svých pět jednotek 
sboru dobrovolných hasičů dovybavuje 
město průběžně podle svých možností, hasiči 
podle potřeby dostávají novou techniku či 
vybavení, jako jsou čerpadla, vysílačky nebo 
zásahové oděvy. 

„Každé předání nové techniky nebo 
vybavení jednotek považuji za důležitý 
krok k zajišťování vyšší bezpečnosti 
našeho města. Dobrovolní hasiči nám 
často, a někdy i zásadním způsobem, 
pomáhají při nejrůznějších událostech. 
Nikdy jsem od nich neslyšel, že něco ne-
jde. Velmi si jejich práce vážím,“ uzavřel 
starosta. 

Parkovací karty na rok 2024 se vydáva-
jí v pondělí a ve středu od 8.00 do 11.30 
a od 13.00 do 17.00. Výdejním místem je 
odbor správy majetku města v hlavní budově 
radnice na Masarykově náměstí. Mimo úřed-
ní hodiny je výdej parkovacích karet možný 
pouze po předchozí telefonní nebo e-mailové 
domluvě. Kontaktní osoba je Jana Chrástková, 
telefon 572 525 555, mobil 731 690 008, e-mail 
jana.chrastkova@mesto-uh.cz. Žadatel musí 
před vydáním parkovací karty předložit po-
třebné doklady a dokumenty podle pravidel 
pro vydání parkovací karty (i když již měl 
parkovací kartu v roce 2023) a uhradit cenu 
v souladu s platným ceníkem. Kartu je nutné 
vyzvednout v uvedeném výdejním místě. Je 
možné předem zaslat žádost o vydání par-
kovací karty e-mailem. Na základě žádosti 
bude žadateli upřesněn termín vyzvednutí. 
V tomto případě žadatel dokládá potřebné 
doklady a dokumenty při vyzvednutí  
karty.  -JP-

ná místa pro komunální odpad. Podobně 
jako v minulých letech bude k dispozici 
služba, která stromky vyzvedne a odveze, 
následně budou štěpkovány a energeticky 
zlikvidovány.

Stromky se budou od kontejnerových 
stání odvážet každé pondělí, počínaje 
8. lednem až do 12. února.
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Krátce z města

Město Uherské Hradiště

První etapa cyklostezky z Mařatic na Sady je hotová

Střechy na Základní škole Za Alejí pokryla vegetace 

Výstavbu první etapy cyklostezky, která 
propojí části Mařatice a Sady, dokon-
čilo koncem roku 2023 město Uherské 
Hradiště. Pouze částečně zpevněnou 
a neosvětlenou pěšinu, která byla navíc 
za nepříznivého počasí obtížně schůdná, 
nahradila stezka pro chodce a cyklisty 
pokrytá betonovou dlažbou.

Cyklostezka vytvoří bezpečnou trasu 
pro cyklisty při dojíždění do zaměstnání, 
může sloužit také dětem z místní části Sady 
pro bezpečnou cestu do spádové základní 
školy v Mařaticích a bude rovněž bezpeč-
nou cestu pro obyvatele místních částí, pro-
tože odklání chodce a cyklisty z frekvento-
vaných komunikací v rámci města. Začátek 
prvního dokončeného úseku je v ulici 
Pod Lipkami v Sadech, v místě napojení 
původní polní pěšiny vedoucí do Mařatic 
na slepou místní komunikaci, která vede 
ke hřbitovu. Konec úseku je u kříže, kde 
stavba dočasně navazuje na polní pěšinu. 
Stavební práce, které začaly loni v srpnu, 
zahrnovaly vybudování tři metry široké 
stezky pro pěší a cyklisty s povrchem z be-
tonové dlažby 20 x 20 centimetrů. V místě 
u kříže pak bylo zřízeno malé odpočívadlo 

s lavičkou, u stezky je rovněž nové veřejné 
osvětlení. Došlo také k odvodnění povrcho-
vých vod zatrubněným příkopem a v okolí 
byly provedeny terénní úpravy. 

„Jsem moc rád, že se po letech jedná-
ní s majiteli pozemků konečně podařilo 
postavit první část cyklostezky. Na právě 
dokončený úsek chceme samozřejmě 
v budoucnu navázat dalším, ukončeným 
v Mařaticích na ulici Konečné. Pokud 
získáme dotaci, mohli bychom pokračo-

Město zrekonstruovalo střechy na Základní 
škole Za Alejí a změnilo je na takzvané zelené 
střechy, aby zadržovaly část dešťových vod. 
Převážná většina střešních ploch je vegetační, 
zbytek pokrývá drenážní kamenivo. Střechy 
na Základní škole Za Alejí si o opravy říkaly 
již delší dobu. S jejich celkovou rekonstrukcí 
začalo město vloni v srpnu. 

„Kromě nahrazení střešních krytin no-
vými, schopnými zadržovat dešťové vody, 
jsme řešili také zateplení střechy a nové 
odvětrání sociálních zařízení,“ popsala 
místostarostka Marcela Čechová. 

Zelená střecha je tvořena vegetační ex-
tenzivní rozchodníkovou rohoží doplněnou 
o pásy z kačírku. Použitý rozchodník šes-
tiřadý je sukulentní bylina, která dorůstá 
do výšky až 15 cm a vytváří husté koberce. 
Významná investiční akce je v rámci uher- 
skohradišťských škol první svého druhu. 

„Základní škola Za Alejí je první školní 
budovou v Uherském Hradišti se zelenými 
střechami. Hlavním přínosem je samo-
zřejmě retence dešťových vod, ale zlepší se 
i vzhled budov, a tím i prostředí pro vyu-

čující a žáky,“ vyjádřil se starosta Stanislav 
Blaha. 

Výměna střech přišla město na celkem 
49,6 milionu korun a bude spolufinancová-
na z dotačního programu Státního fondu 
životního prostředí České republiky (SFŽP), 
v rámci Národního plánu obnovy, a to část-

kou 33,5 milionu korun. Projekt nese název 
„Retence srážkové vody na střeše budovy 
Základní školy Za Alejí 1072“. -JP-

vat letos, nebo příští rok,“ sdělil starosta 
Stanislav Blaha. První etapa cyklostez-
ky vyšla město na 6,04 milionu korun. 
Uherské Hradiště získalo na první etapu 
projektu „Cyklostezka Mařatice-Sady“ 
podporu v rámci Integrovaného operačního 
programu (IROP), přičemž výše dotace činí 
5,1 milionu korun.
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Start nové MHD musel být odložen
Odklad termínu způsobily průtahy během zadávacího řízení. Nemohl být vybrán dopravce

Uherské Hradiště mělo v plánu od 
začátku roku 2024 spustit městskou 
hromadnou dopravu podle nového 
provozního modelu. Protože však kvůli 
podanému návrhu na přezkoumání 
dosud není ukončeno zadávací řízení 
a není možné dokončit výběr dopravce, 
který bude novou MHD ve městě 
zajišťovat, město ji nemůže rozjet. 

Město vše připravovalo v dostatečném před-
stihu, přesto zatím nemůže systém spustit. 
Starosta Stanislav Blaha vysvětluje, jak 
k tomu došlo.

Od začátku roku 2024 měla začít MHD 
v Uherském Hradišti fungovat podle no-
vého provozního modelu. Proč nezačíná? 

Bohužel stále ještě není vybrán nový 
dopravce. Rozhodnutí o výběru dopravce, 
který bude příštích deset let poskyto-
vat tyto služby, nemohlo město uči-
nit, protože v průběhu zadávacího 
řízení byl k Úřadu pro ochranu 
hospodářské soutěže podán návrh 
na zahájení řízení o přezkoumání 
úkonů zadavatele. Tento stav, bohužel, 
trvá. Kdy dospěje tento úřad k rozhodnutí, 
nevíme, a ani to nedokážeme odhadnout. 
Paradoxní je, že návrh podal výrobce vozidel, 
který ani do soutěže nebyl zapojen, a který 
řeší velikost autobusů. Ty my potřebujeme 
vzhledem k místním podmínkám menší. 

Mohlo město nějak ovlivnit, aby se výběr 
dopravce stihl? 

Město zahájilo zadávací řízení už v první 
polovině loňského roku, aby byl co nejdří-
ve znám vybraný dopravce, který nabídne 
především nejlepší ekonomické podmínky za 
dodržení vysokých kvalitativních požadav-
ků, mezi které patří nízkopodlažní vozidla 
či klimatizace. Předjímat přesný časový 
průběh zadávacího řízení však nelze. Pokud 
jsou v průběhu zadávacího řízení podány ná-
mitky, je to nepředvídatelná situace, kterou 
neumíme ovlivnit. Výběr dopravce je speci-
ální proces, ke kterému města přistupují jen 
zřídka a mimořádně. Proto využíváme služeb 
advokátní kanceláře, která se na veřejné 
zakázky tohoto typu specializuje. Technickou 
část potřebných podkladů zpracovalo pro 
město České vysoké učení technické v Praze. 
Máme za to, že jsme při přípravě veřejné 
zakázky postupovali s náležitou péčí, kterou 
si takový projekt zaslouží.

Jaký je tedy reálný předpoklad termí-
nu spuštění MHD v novém provozním 
modelu? 

Prozatím budeme městskou dopravu 
provozovat v režimu jako doposud. 

Podnikneme však všechny kroky 
k tomu, abychom novou MHD 
spustili co nejdříve. Všem bych 
chtěl poděkovat za trpělivost a po-
chopení této situace. Hned, jak to 

bude možné, budeme občany informo-
vat o reálném termínu spuštění městské 

hromadné dopravy podle nového modelu.

Proč vůbec město řeší novou podobu MHD, 
co je na současném stavu nevyhovující?

Naše město je v komplikované situaci. 
Stávající systém fungování veřejné dopravy 
je nemoderní a dávno překonaný, není pro 
cestující atraktivní a přívětivý a zaostává 
za obecnými trendy a jinými srovnatelně 
velkými městy. Jen 5 % cest vykonávají oby-
vatelé našeho města veřejnou autobusovou 
dopravou, a to je v rámci republiky špatná 
bilance. Linky dostatečně nepokrývají zasta-
věné území města, hustota zastávek je nízká 
a nejsou v odpovídající docházkové vzdále-
nosti. Všechny spoje jsou vedeny radiálně, 
končí a začínají výlučně na autobusovém 
nádraží. Bez přestupů se nelze z řady hustě 
obydlených částí města míst dostat například 
k železniční stanici, k nemocnici, ke hřbito-
vům, nebo k nákupním centrům. O přemís-
ťování obyvatel mezi městskými částmi ani 
nemluvě. 

Jaké budou hlavní výhody nového provoz-
ního modelu pro občany?

Naší snahou je vytvoření moderního, 
uživatelsky atraktivního a efektivního 

systému veřejné dopravy, který bude plně 
odpovídat potřebám co nejpočetnější části 
občanů města. Nový provozní model vychá-
zí z podrobných průzkumů. Bylo provede-
no nejen sčítání cestujících v autobusech, 
ale také sociologický průzkum dopravního 
chování obyvatel a jeho potřeb, zvlášť podle 
jednotlivých čtvrtí, sídlišť a místních částí. 
O takto získaná data se opírá nová provozní 
koncepce. Linkové vedení autobusů lépe 
pokrývá zastavěné území a nabízí řadu 
nových zastávek. Nová MHD by měla být 
pro obyvatele zajímavou a výhodnější 
alternativou k cestování autem. I přes to, 
že se nacházíme v dočasné situaci, věřím, 
že nový model městské hromadné dopravy 
bude funkční a přinese cestujícím význam-
né výhody. 

Napříč městem jsou vyznačeny nové 
provizorní autobusové zastávky. 
Budou v těchto místech vybudovány 
zastávky trvalé, nebo jde o model, kte-
rý se bude měnit v rámci zkušebního 
provozu? 

Jedná se většinou o zastávky provizorní. 
Ty budou dokončeny v návaznosti na spuš-
tění nové koncepce MHD. Budou postupně 
kultivovány a přestavěny do definitivní 
podoby v rámci koncepčních projektů 
revitalizace nebo regenerace veřejných 
prostranství, nebo komplexních dopravních 
opatření. Některé zastávky byly vybudovány 
už v předstihu, například ve Staré Tenici, 
na Sokolovské ulici, Moravním náměstí 
či u Smetanových sadů. Až nový model 
spustíme, bude podrobně po dobu jednoho 
roku monitorován. Data o cestujících budou 
vyhodnocována a budou podkladem pro 
případné korekce.  -JP-
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Jedním z hlavních bodů loňského 
prosincového zasedání zastupitelstva bylo 
schválení rozpočtu města na rok 2024. 
Ten počítá s příjmy celkem 999,1 milionu 
korun, výdaje by měly dosáhnout celkem 
1 319,1 milionu korun, schodek hospodaření 
tedy činí 320 milionů korun. Město jej chce 
vypořádat snížením vlastních prostředků 
na bankovních účtech a portfolia 
cenných papírů. Na letošní rok chystá 
město celou řadu investičních akcí.

Rozpočet počítá s řadou investic
V roce 2024 se chystají významné investiční akce. Navýší se částka na dotační programy

Schválený rozpočet pro rok 2024 i středně-
dobý výhled do roku 2029 mají ambice na 
realizaci velkého množství výdajů na inves-
tiční akce, přičemž velmi významnou roli 
v nich má zbourání stávajícího a postavení 
nového zimního stadionu.

Celou akci chce město provést metodou 
Design & Build, což znamená, že za veškeré 
služby a stavební práce včetně vyprojek-
tování a výstavby zimního stadionu bude 
zodpovědný jeden zhotovitel, který vzejde 
z veřejné zakázky. Tu město vypsalo na 
začátku loňského prosince. Předpokládaná 
hodnota zakázky dosahuje přibližně 
340 milionů včetně DPH. Pro rok 2024 je 
v rozpočtu města na nový zimní stadion vy-
členěno 70 milionů korun. „V letošním roce 
bychom na projekt chtěli získat význam-
nou dotaci z Národní sportovní agentury. 
Doufáme, že budeme úspěšní,“ potvrdila 
místostarostka Marcela Čechová.

Opravy ulic i škol pokračují
V roce 2024 město dále počítá na-

příklad s 57 miliony korun na projekt 

energetických opatření ve sportovní hale, 
který začal už vloni. Cílem je zlepšit bilanci 
celého objektu ve spotřebě energií, přičemž 
očekávaná roční úspora energie by měla 
dosáhnout výše přesahující 1 milion korun. 
Počítá se rovněž se zahájením výstavby 
fotovoltaické elektrárny v areálu aquapar-
ku, která bude sloužit také Základní škole 
Sportovní, na projekt je letos vyčleněno 
29 milionů korun. 

Dalších více než 20 milionů korun by 
mělo jít do rekonstrukce ulice Na Svárově 
v Jarošově a s 9 miliony se počítá na rekon-
strukci ploch v ulici Okružní v Mařaticích. 
Podobnou částku, 8,6 milionu, má město 
vyčleněnu na výstavbu cyklostezky od 
nábřeží Moravy přes sídliště Mojmír. 

Město bude také pokračovat ve vloni 
zahájeném projektu modernizace odbor-
ných učeben základních škol, konkrétně 
v Základních školách Sportovní a Větrná, 
přičemž na tuto akci je v letošním rozpočtu 
18,4 milionu. V roce 2024 město plánuje 
také výstavbu prvních podzemních kontej-
nerů a v rozpočtu na ni pamatuje 6 miliony 
korun.

Posílení dotačních programů
Kapitálové výdaje letošního rozpočtu 

města zahrnují také částky vyhrazené 
na projekty, které letos reálně začnou 
v případě získání dotací. Mezi ně patří 
vestavba jižní tribuny fotbalového stadionu 

(61,4 milionu), zahájení nadstavby by-
tového domu Štefánikova 1275 až 1277 
(54,2 milionu) či rekonstrukce parkoviště 
na ulici Sadová v Mařaticích (17,2 milio-
nu). Projekt nového využití objektu Staré 
radnice v Prostřední ulici má pro rok 2024 
v rozpočtu vyčleněno 11,7 milionu a počítá 
se s dokončením projektové dokumentace, 
na samotnou realizaci by došlo v případě 
získání dotace.

Město i nadále v příštích šesti letech 
počítá, nad rámec zákonných povinností, 
s podporou svých občanů a neziskových or-
ganizací ve výši 652,2 milionu korun. Půjde 
o podporu formou smluv o spolupráci, 
dotačních programů a „bonusů“, jako jsou 
slevy na poplatcích za komunální odpad, 
podpora prvňáčků, příspěvek na MHD. 
Příspěvkovým organizacím v oblasti 
kultury, sociální pomoci a volnočasových 
aktivit poskytne město příspěvky ve výši 
682 milionů. 

Už v roce 2024 budou dotační progra-
my vyhlášené městem významně posíleny. 
„U všech 8 účelových dotačních programů 
jsme přistoupili k meziročnímu navýše-
ní o 25 %. Doufám, že navýšení podpory 
organizacím, spolkům a projektům jim 
pomůže realizovat činnost, projekty a akce 
tak, jak by si přáli. Z našeho pohledu jsou 
mimořádně důležitou součástí života na-
šeho města,“ vyjádřil se starosta Stanislav 
Blaha.  -JP-

Pro rok 2024 je v rozpočtu města na nový zimní stadion vyčleněno 70 milionů korun.  Foto: HC Uherské Hradiště

Oprava ulice Na Svárově v Jarošově bude stát přes 
20 milionů korun.  Foto: Pavel Stojar
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Pozůstatky městského opevnění 
v Jezuitské zahradě se loni dočkaly 
komplexní rekonstrukce. Město se 
do oprav památky pustilo zejména 
kvůli vzlínání vlhkosti, které způsobilo 
na hradbách z pískovce mnohé destrukce 
a zhoršení celkového stavu.

Hradba s Matyášovou bránou je opravená
Opevnění poničené vlhkostí bylo obnoveno pod dohledem památkářů

Záměrem bylo celou hradbu nejen opravit, 
ale zejména ji zbavit vlhkosti. Hradby byly 
na několika místech poškozeny natolik, že 
se kameny drolily, nebo dokonce vypadá-
valy. Při pracích došlo k výměně dožitých 
a degradovaných kamenů, doplnění a konso-
lidaci jádra hradby a zajištění odtoku povr-
chových vod. Ošetřena byla také podzemní 
část zdi kvůli zamezení přístupu srážkové 
vody nebo zemní vlhkosti. Okolí hradby 
dělníci odvodnili drenážním potrubím se 
svedením do vsakovacích košů. Nakonec 
byla hradba opatřena ochranným nátěrem 
a zátěžové partie opatřeny hydrofobizací.

Cihly musely být vyměněny
Při pracích, které byly prováděny 

v souladu se závazným stanoviskem orgánu 
památkové péče, bylo zjištěno, že stav brány 
vyžaduje zásah ve větším rozsahu, než 
bylo zamýšleno při zpracování projektu. 
Zhoršený stav zdiva, zejména v oblasti klen-
by, představoval bezpečnostní riziko, neboť 
i přes sanační opravy, které byly prováděny 
v minulosti, postoupila degradace cihel 
do takového stavu, že hrozilo jejich postup-
né uvolňování a mohlo by dojít k ohrožení 
bezpečnosti osob procházejících bránou.

„Proto bylo rozhodnuto, že z důvodu 
zajištění bezpečnosti i delší životnosti bude 
střední část s cihelnou klenbou kompletně 
obnovena. Po dohodě se zástupci památkové 
péče byla cihelná střední část nahrazena no-
vou, zhotovenou z vysoce pálených plných 
cihel, které by spolu s některými dalšími 
provedenými detaily měly zajistit dlouhou 
trvanlivost této části,“ vysvětlila místosta-
rostka Pavlína Jagošová.

Podle památkářů nebylo možné postupo-
vat jinak a šlo v podstatě o nápravu nekva-
litní opravy brány z 30. let minulého století. 
„Památku, jakou jsou pozůstatky hradeb, 
navíc může opravit pouze autorizovaný 
řemeslník. Takových odborníků je málo, 
proto může cena být vyšší než u běžného 
stavebního procesu. Proto také město dlou-
ho zvažovalo, zda se vůbec do takto finančně 
náročného kroku pustit. Rozhodlo se však 

správně, protože obyvatelé tuto památku 
považují za jeden z hlavních symbolů měs-
ta,“ doplnila místostarostka Jagošová.

Pálené cihly byly použity z toho důvo-
du, že na všech dostupných obrazových 
materiálech byla vyobrazena cihelná klenba. 
Podezdění kamenem bylo provedeno na nej-
zatíženějších spodních partiích. Použité 
cihly jsou novodobé, s nízkou nasákavostí.

Jediná zachovaná brána
Městské opevnění je významným do-

kladem dějin města. Části hradeb v ulicích 
Otakarova a Dlouhá, původní opevnění 
v Kollárově ulici a hradební zeď v Jezuitské 
zahradě jsou kulturní památkou.

„Jsem velmi rád, že se nám podaři-
lo dokončit obnovu pozůstatků hradeb 
s Matyášovou bránou. Jedná se o jeden 
ze symbolů našeho města a tato rekonstrukce 
je důležitým krokem k ochraně a zachování 
našeho historického dědictví. Opravám býva-
lého městského opevnění jsme se v minulých 
letech věnovali ve velké míře, protože jsou 
kulturní památkou, která vytváří nezastupi-
telný odkaz pro budoucí generace. Je pocho-
pitelné, že proces obnovy Matyášovy brány 
vzbudil různé názory a obavy, které veřejnost 
vyjadřovala například na sociálních sítích. 
Všechny práce však probíhaly pod odborným 
dohledem památkářů, se snahou maximál-
ně respektovat historické detaily. Význam 

památky si plně uvědomujeme a věřím, že 
jsme pro její záchranu a uchování udělali 
maximum,“ zhodnotil dílo starosta města 
Stanislav Blaha.

Matyášova brána je jedinou dochovanou 
branou tohoto opevnění. Dnes je víceméně 
rekonstrukcí původní středověké brány. 
Původní brána, takzvaná „zadní“, shořela 
při požáru v 17. století, později se jí proto 
říkalo „shořelá“.

„Volat po jakési původní, středověké 
podobě, včetně použitého zdiva, je praktic-
ky nemožné, protože se jedná v podstatě 
o repliku. Stojí na původním místě, je 
situována stejným směrem, ale už při velké 
opravě v roce 1931 na ní mnoho původního 
nebylo, neboť historicky byla brána zásad-
ním způsobem opravována či obnovována 
několikrát. Kupříkladu v roce 1681 ji zcela 
zničil požár, který zachvátil město. V roce 
1701 byla přestavěna, a později dokonce 
zazděna. Na přelomu 20. a 30. let minulého 
století se památka nacházela takřka ve stavu 
ruiny, což je fotograficky zdokumentováno,“ 
vysvětluje historička Blanka Rašticová.

Obnova pozůstatků hradeb s Matyášovou 
bránou proběhla od dubna do prosince 2023 
a stála 5,39 milionu korun. Spolufinancována 
byla Ministerstvem kultury ČR, z programu 
regenerace městských památkových rezer-
vací a městských památkových zón částkou 
1 milion korun. -JP-
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Od začátku roku 2024 se v Uherském 
Hradišti zvýšil poplatek za obecní 
systém odpadového hospodářství. 
Poplatek, který byl od roku 2010 
ve výši 500 korun, je letos zvýšen 
na 1000 korun. Důvodem byla snaha 
města zmírnit náklady, které s provozem 
služeb pro obyvatele města souvisí.

Poplatky za odpad se letos mění
Podle nové vyhlášky je poplatek 1000 korun za osobu ročně, děti a senioři nad 70 let neplatí

Přípravy na Tříkrálovou sbírku Charity jsou v plném proudu

Informace

Blíží se nejrozsáhlejší akce Charity Uherské 
Hradiště, Tříkrálová sbírka. Konat se bude od 
1. do 14. ledna 2024. Slavnostní zahájení sbír-
ky se v Uherském Hradišti uskuteční ve stře-
du 3. ledna. Průvod včetně tří králů na koních 
vyrazí po 13. hodině od budovy Charity a svou 
pouť zakončí po cestě přes Mariánské náměs-
tí a Prostřední ulicí ve 14 hodin před radnicí, 
kde jej přivítá vedení města.

V sobotu 6. ledna po mši svaté v 8.30 
v kostele sv. Františka Xaverského po-
žehná uherskohradišťský farář Josef Říha 
koledníkům. Ten den v 15 hodin se v témže 
kostele uskuteční Tříkrálový koncert pě-
veckého sboru Dvořák z Uherského Brodu.

„Výtěžek z nadcházející sbírky Charita 
Uherské Hradiště použije, kromě tradiční 
přímé pomoci, k rozvoji terénních služeb 
včetně domácí hospicové péče. V současné 
době rovněž připravujeme investiční roz-
vojový záměr na projekt Odlehčovací služ-
by ve Velehradě a v případě jeho realizace 
by část prostředků z Tříkrálové sbírky byla 
použita na tento projekt,“ řekl manažer 
Charity Uherské Hradiště Dalibor Jirásek. 

Letos putoval výtěžek na obnovu a roz-
šíření vozového parku terénních sociálních 
a zdravotních služeb o pět automobilů, na 

pořízení dvou nabíjecích stanic pro charit-
ní hybridní vozidla i na podporu rozvoje 
Domácí hospicové péče. Jako každoročně, 
v rámci takzvané přímé pomoci, podpořila 
Tříkrálová sbírka osoby v krizi – především 
rodiny s dětmi.

Jednou z těch, kdo na Tříkrálovou 
sbírku pravidelně přispívá a již jí také část 
výtěžku pomohla, je Hradišťanka Alena 

Haluzová, která se i s dcerou a synem ocitla 
v nouzi, a než si vyřídila sociální dávky, tak 
jí Charita finančně pomohla překlenout 
problematické období. Pochvaluje si také 
někdejší spolupráci s Centrem sv. Sáry. 
„Do Tříkrálové sbírky pravidelně přispí-
vám. Charita mi už několikrát pomohla 
a člověk nikdy neví, kdy pomoc sám bude 
potřebovat,“ uvedla Alena Haluzová.  -JR-

Úlevy od poplatku zůstávají stejné jako 
dosud, děti do 18 let a senioři nad 70 let jsou 
od placení zcela osvobozeni. Stejně jako ti, 
kdo nepřetržitě nejméně po dobu 6 měsíců 
v příslušném kalendářním roce pobývají 
mimo území České republiky (po předlože-
ní žádosti).

U studentů, kteří studují mimo Uherské 
Hradiště, je úleva od poplatku ve výši 
500 korun nově omezena do 26 let věku. 
Úlevu ovšem mohou uplatnit, jen pokud 
studují více než 50 kilometrů od místa 
trvalého bydliště.

V případě, že poplatník nesplní po-
vinnost ohlásit údaj pro osvobození nebo 

úlevu od poplatku ve lhůtách stanovených 
vyhláškou nebo zákonem, nárok na osvo-
bození nebo úlevu zaniká.

Splatnost poplatku je každý rok 
do 31. května. Povinnost zaplatit poplatek 
za odpad má „poplatník“, jímž je fyzická 
osoba přihlášená v Uherském Hradišti 
k trvalému pobytu, v případě cizinců jde 
o ohlášení místa pobytu. Platí také vlastník 
bytu, rodinného domu nebo stavby pro 
rodinnou rekreaci, ve které není přihláše-
ná žádná fyzická osoba a která je umístěna 
na území města. To se ovšem netýká vlast-
níků, kteří mají trvalý pobyt v Uherském 
Hradišti.

Každý poplatník platí poplatek za odpad 
pod svým jedinečným variabilním sym-
bolem. Noví plátci obdrží svůj variabilní 
symbol při ohlášení poplatkové povinnosti 
na ekonomickém odboru městského úřadu. 

V případě, že si poplatník variabilní 
symbol neuchoval, nebo v případě nesrov-
nalostí, změny trvalého pobytu, úmrtí, 
vlastnictví stavby bez trvalého pobytu se 

lze obrátit na ekonomický odbor osobně 
(pracoviště Masarykovo náměstí 19, příze-
mí vpravo, dveře 125), telefonicky na čísle 
572 525 847 nebo elektronicky na e-mailu 
tereza.manova@mesto-uh.cz.

Poplatek za komunální odpad je možné 
zaplatit v pokladně městského úřadu 
(Masarykovo náměstí 19, přízemí vpravo), 
bezhotovostně na účet číslo  
19-1543078319/0800, přes web  
www.mesto-uh.cz – Portál občana – 
Platební portál, na poště nebo v bance, QR 
kódem, který je možno získat e-mailem.

Poplatek se hradí zvlášť za každého plát-
ce z důvodu nutnosti uvedení přiděleného 
variabilního symbolu.

Novou Obecně závaznou vyhlášku 
o místním poplatku za obecní systém od-
padového hospodářství č. 2/2023 schválilo 
Zastupitelstvo města Uherské Hradiště 
4. září 2023. 

Veškeré potřebné formuláře i znění 
vyhlášky naleznete na webových stránkách 
www.mesto-uh.cz.  -JP-
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Informace

Názory zastupitelů
Do nového roku  
s optimismem i bdělostí

Vstoupili jsme do nového roku 2024! Pro 
nás, jako opoziční zastupitele, půjde beze-
sporu o další rok poctivé práce a neustálé 
kontroly vládnoucí koalice.

A že se nám toho v roce 2023 nakupi-
lo! Začněme pozitivně tím, co se povedlo. 
Ohledně podpory spolků se nám podařilo 
zatlačit na dorovnání inflace. I když nejde 
o faktické zvýšení, spolky alespoň dosta-
nou poměrově tolik jako před pár lety. Také 
pevně věříme, že nová městská hromadná 
doprava v Hradišti bude brzy spuštěna 
a podaří se i přes úřední šiml co nejdříve 
vybrat nového poskytovatele. A také jsme 
moc rádi za to, že se na nás obracíte, pro-
tože od toho jsme tady – zdárné příklady 
jsou například bytový dům Na Rybníku, 
rozšíření provozní doby správy mařackého 
hřbitova a její částečná modernizace nebo 
vše okolo spalovny odpadů. Prostě se za vás 
bijeme!

Každopádně témat, na která musíme 
dohlédnout, je stále spousta. Navrhneme 
řádnou kontrolu rekonstrukce Matyášovy 
brány, která stála několik milionů a u ob-
čanů rezonuje. Zkontrolujeme mimořádné 
dotace města a jejich využití v souladu se 
žádostmi, protože nám tam ne vše úplně 
sedí. Určitě dohlédneme na dílčí změny 
v nových parkovacích zónách, které jsme 
na zastupitelstvu navrhli. Budeme se bít 
o to, aby byl slyšet názor občanů ve strate-
gických investicích, kde bychom už snad 
měli být přizváni, stejně jako do diskuze 
ohledně férové podpory spolků. Budeme 
také prosazovat participativní rozpočet 
a spustíme platformu na podněty od ob-
čanů. A těch témat je ještě více, že se nám 
sem do sloupku ani nevlezou.

V prosinci si také pan starosta navrhl 
vyšší odměnu, to už ani nebudeme ko-
mentovat, ale vám všem přejeme v novém 
roce hlavně zdraví, spokojenost a ať vám 
taky váš zaměstnavatel přidá nějakou tu 
korunu!

Jakub Grós a František Elfmark,
Česká pirátská strana

Jak neřešit problém  
s parkováním

Přiznám se, že vůbec nerozumím krokům, 
které vedení města zvolilo jako řešení 
problémů s parkováním. Přestože si koalice 
ve svém programovém prohlášení vytyči-
la, že bude postupně navyšovat parkovací 
kapacity na sídlištích a připraví výstavbu 
parkovacího domu, konkrétní kroky na-
svědčují spíše pravému opaku. 

Namísto toho, aby se město pustilo 
do budování parkovacích domů, sklouzlo 
do laciných „nálepkových“ řešení. Nejdříve 
instalovalo nové dopravní značky, kterými 
chtělo vyhnat firemní dodávky ze sídlišť. 
Bohužel se tento krok z velké části minul 
účinkem. Navíc postavil do ilegality všech-
ny řidiče, kteří vjíždí dodávkou či karava-
nem např. ke svému rodinnému domku 
v Mařaticích, kde parkují na svém vlastním 
pozemku či zahradě. 

Druhým stejně nedomyšleným krokem 
byla výpověď nájemních smluv na vyhra-
zená parkovací místa na Východě, která 
si místní občané v minulosti vybudovali 
na vlastní náklady. Žádné jednání, žádná 
snaha o debatu, pouze doporučený dopis 
s výpovědí v tříměsíční lhůtě. Je to sice 
„de jure“ podle smlouvy, ale takto se radni-
ce ke svým občanům prostě chovat nemá. 
Dvě desítky občanů města tak přijdou 
o „své“ parkování. Tento krok však situaci 
s chybějícími stovkami parkovacích míst 
nijak neřeší. Pouze namísto řidičů s hradi-
šťskou občankou bude na tomto „novém“ 
parkovacím místě parkovat třeba občan 
Kunovic či Strážnice, který má na Východě 
například pronajatý byt. 

A je tu i třetí paradox. Nově vzniklá 
místní komise Východ iniciovala pořízení 
radaru, který by hlídal rychlost projíždějí-
cích aut s cílem posílit bezpečnost provozu 
při průjezdu místní „dopravní džunglí“. 
Jenže místo odpovědi „hurá, kupujeme“ se 
spustil úřednický ping-pong o typu a ceně 
radaru a hlavně problémy, ze kterého 
„šuplíku“ jej radnice příp. zaplatí. 

A do toho všeho platí, že v rozpočtu 
města stále nikde nenajdete zásadní peníze 
na chybějící parkovací místa, natož nějaké 
ucelené smart řešení. Hradišťáci takový 
plán mají a vlastně by nám ani nevadilo, 
kdyby z něj současné vedení města alespoň 
trochu opisovalo. 

Ing. Michal Dvouletý, MBA,
Hradišťáci 

Ještě pár slov k rozpočtu  
na letošní rok

Na prosincovém zastupitelstvu města 
byl po věcné diskuzi schválen rozpočet 
na letošní rok. Rozpočet byl sice schválen 
s historicky nejvyšším schodkem přes 
300 mil. Kč, ale ten je způsoben přede-
vším velmi vysokými kapitálovými výdaji 
(investicemi) v celkové výši 564 mil. Kč, 
mezi kterými vyniká výstavba nového 
zimního stadionu s přidruženou menší 
halou s ledovou plochou. Ve stejnou chví-
li, kdy jsme projednávali rozpočet města, 
šel v Parlamentu do finiše vládní konsoli-
dační balíček, který může ještě skutečnou 
bilanci rozpočtu ovlivnit. V dnešní ekono-
mické situaci je docela nevděčným úko-
lem předvídat, jak se daňové změny pro-
mítnou do příjmů radnice, do jaké míry 
ovlivní hospodářskou kondici místních 
firem s často energeticky náročnou výro-
bou a životní úroveň obyvatel, která kvůli 
vysoké inflaci už několik let klesá. Snad 
se naplní předpoklady ekonomů a situace 
se v novém roce obrátí k lepšímu.

Na zastupitelstvu zazněla námitka, že 
střednědobý výhled rozpočtu nepočítá 
po roce 2026 s investicemi, a pokud ano, 
tak jen s pár miliony ročně. Tato námitka 
je zcela lichá, s investicemi se počítá a je 
jedno, kdo na radnici za tři čtyři roky 
bude sedět. Ve výhledu jen není zakompo-
nováno, že do roku 2026 budou splaceny 
všechny dlouhodobé úvěry města, a bude 
tedy možné si po finančně náročných 
investicích (do stadionů, parkování 
na sídlištích aj.) za rozumný úrok znovu 
půjčit (to samozřejmě pouze v případě, 
že nebude dostatečný příjem z daní). Jen 
pro zajímavost – současné úvěry města 
jsou často úročeny výhodnými sazbami 
kolem jednoho procenta (dnes by to bylo 
za sedm procent a více). Dlouhodobé 
ekonomické vize ČNB a Národní ekono-
mické rady vlády jsou zatím optimistické 
a předpovídají, že ke snížení sazeb zcela 
jistě dojde a česká ekonomika se bude 
moci opět pořádně nadechnout a defini-
tivně za sebou zanechá covidová a inflační 
léta již jen jako nepříjemnou vzpomínku.

Jan Zapletal, Ph.D.,  
Nestraníci
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Výročí

Před 100 lety zahájila provoz nemocnice
Otevřela 15. ledna 1924 a během půl roku přijala tři tisíce pacientů, brzy bylo třeba ji rozšířit

Pohled na areál nemocnice po roce 1924.

Budova interny v meziválečném období.

Moderní budova lidově zvaná „skleňák“ po roce 1937.

„Skleňák“ ve čtyřicátých letech.

Pavilon chirurgie v roce 1930.

Budova chirurgie v první polovině 40. let.

Areál s dominantou vodárenské věže ve 30. letech.

Vstupní brána v roce 1953.
 Foto: 10x archiv Slováckého muzea

Budova chirurgie kolem roku 1930.

Nemocniční kaple a patologie v meziválečném období. 



13

Z historie

Sté výročí založení Slovácké filharmonie
Oslavy Smetanova jubilea vedly k založení orchestru, v jeho čele stál Zdeněk Chalabala 

Oslavy jubilea sto let od narození 
Bedřicha Smetany v roce 1924 se 
v Uherském Hradišti proměnily 
v myšlenku na založení amatérského 
orchestrálního sdružení, která byla 
představiteli města podporována. Tohoto 
organizačně a umělecky nesnadného 
úkolu se ve velmi krátkém čase zhostil 
tehdy čtyřiadvacetiletý absolvent 
brněnské konzervatoře oboru skladba 
a dirigování a uherskohradišťský 
rodák Zdeněk Chalabala.

Nejprve bylo nutné vybrat vhodné hu-
debníky, kteří se rekrutovali především 
z řad amatérských hráčů z různých částí 
Slovácka a kteří by obstáli v technicky ná-
ročnějších dílech. Konkurzu se zúčastnilo 
přibližně sto třicet hudebníků, z nichž bylo 
vybráno sedmdesát. První personální ob-
sazení tvořili především učitelé, úředníci, 
řemeslníci, studenti, ale také profesionální 
hudebníci.

Vzhledem k tehdejší absenci hudební 
školy ve městě vybraní uchazeči procházeli 
náročnými kurzy a přednáškami pedago-
gů brněnské konzervatoře, kteří za nimi 
dojížděli během víkendu a v pondělí, aby 
se členové orchestru mohli dále vzdělávat. 
Bylo též zapotřebí pořídit kvalitní nástroje, 
nakoupit notový materiál a zajistit vše pro 
správný chod orchestru. 

V počátcích probíhaly zkoušky orchestru 
třikrát týdně v budově uherskohradišťského 
gymnázia, ale také v Břeclavi. První koncer-
ty Slovácké filharmonie se tak mohly usku-
tečnit již 5. a 6. dubna 1924 ve Valašském 
Meziříčí, na domácí půdě se poprvé předsta-
vila 13. dubna. Za pozornost stojí velkolepá 
kulturní akce označovaná jako Smetanova 
tryzna konaná 25. května 1924.

Orchestr během prvního roku nastudo-
val některá díla především českých autorů 
– Bedřicha Smetany, Antonína Dvořáka, 
Zdeňka Fibicha, Josefa Suka a dalších. 
Klíčový podíl na prvním úspěšném období 
měl bezesporu dirigent Zdeněk Chalabala. 
Bohužel již v roce 1925 odešel do brněnské 
opery a jeho ztráta se záhy ukázala být více 
než citelná. V následujícím období se sice 
u dirigentského pultu vystřídalo několik 
dirigentů – Karel Mařík, Quido Arnoldi, 
Vilibald Rubínek nebo Vladimír Ambros, 
avšak Chalabalu nedokázali nahradit. 
Výsledkem se stalo postupné upadání or-
chestru, které vedlo až k jeho zániku.

Ke znovuobnovení Slovácké filharmonie 
došlo zásluhou iniciativy několika bývalých 
členů v roce 1943, kdy se stal dirigentem uči-
tel Oldřich Halma, který byl tehdy již devět 
let sbormistrem pěveckého sboru Svatopluk. 
V ne právě lehké době okupace personálně 
stabilizoval orchestr a za pomoci rad svého 
předchůdce i členů výboru orchestru obnovil 
na začátku léta téhož roku koncertní činnost.

Po osvobození byla práce orchestru dále 
rozvíjena a nastala druhá etapa trvající až 
do jeho zániku na konci sedmdesátých let. 
Slovácká filharmonie byla přejmenována 
na Slovácký symfonický orchestr. Ten se 
však stále musel vypořádávat s podstatou 
amatérského tělesa, především od konce 
šedesátých let s výraznější fluktuací členů, 
kdy za starší hráče nebyla adekvátní náhra-
da, a bylo tak nutné do některých nástrojo-
vých sekcí zvát hostující hudebníky, nebo 
nepravidelnou účastí hráčů na zkouškách.

Zpočátku orchestr zkoušel na růz-
ných místech a v sálech v Uherském 
Hradišti. Stálou zkušebnu získal v bývalém 
Dělnickém domě na nároží Velehradské 
a Hradební ulice a od roku 1951 v prostorách 
někdejší synagogy až do jejího požáru v roce 

Slovácký symfonický orchestr a sbor Svatopluk s dirigentem Oldřichem Halmou v Redutě v roce 1953.
 Foto: archiv autora.

1966, aby na téměř další dva roky byla pře-
rušena činnost orchestru, dokud nezískal 
stálé místo v Redutě.

V rámci koncertování spolupracoval 
s některými významnými českými inter-
prety, například violoncellistou Milošem 
Sádlem, prováděl výchovné koncerty nebo 
dával příležitost mladým nadaným hudební-
kům – studentům uměleckých škol, většinou 
pocházejícím z Uherského Hradiště.

Zajímavým počinem, který členy moti-
voval a povzbudil v umělecké činnosti, byla 
příprava na zájezd do Itálie. Uskutečnil se 
7. až 14. května 1972 v pěti městech poblíž 
Milána a orchestr odehrál šest koncertů. 
Poté však již následoval pozvolný personál-
ní rozklad orchestru, který dokumentuje 
pouhých dvanáct koncertů v letech 1973 až 
1979. Poslední, avšak marný pokus o záchra-
nu orchestru spočíval v jeho transformaci 
do komorní podoby.

Na někdejší činnost Slovácké filharmonie 
a jejího nástupce Slováckého symfonického 
orchestru navázalo na přelomu let 2007 
až 2008 založení Slováckého komorního 
orchestru. To už je ale jiná kapitola.

 Mgr. Petr Číhal
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NAJDI SI PRÁCI
BUDOUCNOSTI

NABÍZÍME:
klidné a čisté prostředí menší firmy

zajímavé finanční ohodnocení
jednosměnný provoz
široká škála benefitů

roční prémie
personalni@lambertelectronic.com
+420 572 522 166
Uherské Hradiště
lambertelectronic.com
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Hledáš práci?
Přidej se k nám!Hledáme operátora

výroby 
Neustále rosteme a potřebujeme posily na pozici

operátora!
Na Tvé kvalifikaci nezáleží! Pokud jsi pracovitý a spolehlivý

člověk, jsi přesně ten, koho hledáme.

Nabízíme zázemí stabilní české společnosti
Nástupní bonus 30 000 Kč.

Stravenkovou kartu
Zapojení do firemní mobilní sítě
Příspěvek na životní pojištění

Firmení akce - bowling, vánoční
večírek, sportovní odpoledne 

Dovolená nad rámec zákona
Dlouhodobý pracovní vztah 

Chceš se o nás
dozvědět víc?
Pošli svůj životopis
na kariera@5m.cz a
my se Ti co nejdříve

ozveme!

Vyšší odborná škola potravinářská a
Střední průmyslová škola mlékárenská Kroměříž
monotypní polyfunkční škola profilovaná
do oblasti výroby a kontroly potravin nabízí

MATURITNÍ STUDIUM 
Analýza potravin 

Technologie potravin

VYŠŠÍ ODBORNÉ STUDIUM 
Potravinářství

BAKALÁŘSKÉ STUDIUM 
(3 roky kombinované)

Chemie a technologie potravin

tel.: 573 334 936
e-mail: info@potravinarska-skola.cz

www.potravinarska-skola.cz

DNY OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
7. a 8. února 2020

Naše motto: 
Víš, co jíš? Nevíš: U nás se to naučíš!

Vyšší odborná škola potravinářská a
Střední průmyslová škola mlékárenská Kroměříž
monotypní polyfunkční škola profilovaná  
do oblasti výroby a kontroly potravin nabízí

MATURITNÍ STUDIUM 
Analýza potravin, Technologie potravin

VYŠŠÍ ODBORNÉ STUDIUM 
Analýza potravin, Technologie a hygiena 

potravin, Zpracování mléka

tel.: 573 334 936
e-mail: info@potravinarska-skola.cz

www.potravinarska-skola.cz

DNY OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
pátek 12. 1., 12:30–16:30, sobota 13. 1., 8:00–12:00
pátek 10. 2., 12:30–16:30, sobota 11. 2., 8:00–12:00

Naše motto: 
Víš, co jíš? Nevíš: U nás se to naučíš!
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Fitball
Z D R A V Ý  P O H Y B  N A  M Í Č Í C H

Kroužky pro děti
N Á P R A V A  V A D N É H O  D R Ž E N Í  T Ě L A

Kurzy pro seniory
P R O T A Ž E N Í  A  U V O L N Ě N Í  

Kurzy Spirální stabilizace
P R E V E N C E  A  R E H A B I L I T A C E  Z A D

H r a d e b n í  1 5 5 4  -  U h e r s k é  H r a d i š t ě  -  t e l .  7 3 9  0 0 9  8 2 1   
w w w . s p i r a l i s t i . c z

Fitness jóga
R E L A X A C E  A  R O V N O V Á H A  

8 komor

3 těsnění

ˇDeláme termoluxusní okna

KE KOUPI

Tel.: 777 460 862  |  slovacko@termolux.cz

ašské

www.termolux.cz

NYNÍ MIMOŘÁDNÉ
ZIMNÍ SLEVY
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PRO 
NEJKRÁSNĚJŠÍ 
VZPOMÍNKY
Z VAŠEHO 
NEJKRÁSNĚJŠÍHO
DNE

PRONÁJEM 
SVATEBNÍHO
AUTA

T: 603 254 510

Inzerci v těchto novinách pro vás zajistí:

739 724 774
novak@regvyd.cz

Michal NOVÁK
732 530 071

karal@regvyd.cz

Tomáš KARAL
606 792 490

musial@regvyd.cz

Vladimír MUSIAL
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Cesty za vínem: 

Kompletní přehled poznávacích 
a pobytových zájezdů na 
www.travel2002.cz

 Již 35 let jsme tu pro Vás ( kanceláře: Brno a Strážnice   )

Jen nyní nejvyšší slevy!

Slovinsko
Burgundsko

Mosela a Rýn
Sardínie, Sicílie

Bosna a Hercegovina
Tokaj ...
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ZLÍN         19.4.2024
HODONÍN  3.5.2024
BRNO       25.6.2024

DENTÁLNÍ HYGIENISTKA 

Do týmu 3 ZL a 1 DH privátní zubní ordinace 
v Uh. Brodě přijmeme dentální hygienistku 

na částečný i plný úvazek.


Pro bližší informace: be.fridrich@gmail.com


MDDr. Bedřich Fridrich 
www.zubnidum.cz 
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Kultura

LEDEN, ÚNOR
7. 1.-7. 2. Ohlédnutí 2023 – výstava fotografií / kino Hvězda

BŘEZEN
2. 3. Cestobraní 2024 / kino Hvězda

20. 3. Den otevřených dveří a větrání peřin / skanzen Rochus
19.-21. 3. Jeden svět 2024 – festival dokumentárního filmu / kino Hvězda

22. 3. Noc s Andersenem / Knihovna BBB
23. 3. Od fašanku do Velikonoc / skanzen Rochus

23.-24. 3. Velikonoční jarmark / Masarykovo náměstí
DUBEN

6. 4. Mosty
13. 4. Tichá vína Reduta

27. 4. Na kole vinohrady Uherskohradišťska / Masarykovo náměstí
KVĚTEN

1. 5. Otevírání pastvin a stavění máje / skanzen Rochus
1. 5. Výstava vín / Klub kultury

4. 5. Den otevřených dveří / Jarošovský pivovar
17. 5. Muzejní noc Slováckého muzea
31. 5. Den dětí / Masarykovo náměstí

ČERVEN
1.-2. 6. Víkend památkových domků / skanzen Rochus

7. 6. Rochus pod hvězdami / skanzen Rochus
17.-21. 6. Hradišťské sluníčko / Knihovna BBB

28. 6.-7. 7. Slovácké léto
ČERVENEC

18.-20. 7. 25. Hello Jazz Weekend / Reduta, Jezuitská kolej
26. 7. Letní filmová škola – zahájení

SRPEN
17. 8. TOP víno Slovácka 2024 / Reduta, Jezuitská kolej

ZÁŘÍ
7.-8. 9. Slovácké slavnosti vína a otevřených památek
21. 9. Slovácký festival chutí a vůní / skanzen Rochus

ŘÍJEN 
5. 10. Na kole vinohrady Uherskohradišťska / Masarykovo náměstí

5. 10. Jarošovský Oktoberfest / Jarošovský pivovar
11. 10. Průvod broučků a berušek / Knihovna BBB

LISTOPAD
11. 11. Žehnání Svatomartinského vína / Masarykovo náměstí

23. 11. XV. Přehlídka Slovácko v tradici / Reduta
29. 11. Rozsvěcení vánočního stromu / Masarykovo náměstí

30. 11.-1. 12. Adventní čas je tady zas / skanzen Rochus
PROSINEC

5. 12. Mikulášský rej / Masarykovo náměstí
14. 12. Radostná novina / skanzen Rochus

7.-22. 12. Velký vánoční jarmark / Masarykovo náměstí
26. 12. Štěpánské koledování ve stodole / skanzen Rochus

Kam vyrazit v roce 2024?
Připravili jsme pro vás přehled akcí v Uherském Hradišti, 

které by vám v letošním roce neměly uniknout. 
Vyrazte za zábavou, kulturou, tradicemi i gurmánskými zážitky! 
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Kultura

Knihovna nabízí kurz i výstavu
Den pro dětskou knihu se opět vydařil

Již popatnácté připravila knihovna pro 
všechny malé i velké čtenáře dopoled-
ní program k podpoře dětského čtení. 
Připravena byla Pohádka pro 3+1 prasátka 
brněnského divadla Koráb, představili 
jsme Loutkové divadlo Kašpárek, kde stále 
mají loutky, se kterými hrával také Bedřich 
Beneš Buchlovan a celé dopoledne společný 
program provázeli malí zpěváčci a hu-
debníci z Dětského folklorního souboru 
Omladinka. Knihy, stánečky s vyráběním, 
perníčky či výborná IGLU káva, to vše 
přispělo k předadventní náladě. Věříme, že 

jsme knihovnu opět představili jako místo, 
kde se dá příjemně strávit volný čas, a že 
i letos hrála kniha prim. Těšíme se zase 
za rok a všem, kteří nám pomohli vytvořit 
úžasnou atmosféru, děkujeme!

Do cizokrajných zemí potřetí 
I letos jsme se v předvánoční době spo-
lečně s uherskohradišžtskými páťáky ZŠ 
UNESCO podívali za vánočními zvyky 
do Arménie a Španělska. Tyto země s jejich 
tradicemi, ale také pohádkami, nám před-
stavily Núria a Meghri, které do Uherského 
Hradiště přijely v rámci projektu 
Erasmus+. Páťáci byli báječné publikum, 
které vůbec nepotřebovalo pomoc tlumoč-
níka a nebálo se aktivně zapojit do cizoja-
zyčné konverzace. 

Hormonální jógová terapie pro ženy
Knihovna zve na přednášku Hormonální 
jógová terapie pro ženy, která se uskuteč-
ní ve čtvrtek 4. ledna od 18.00 v čítárně. 
O této úžasně promyšlené a fungující se-
stavě pro ženy bez rozdílu věku vám přijde 
popovídat certifikovaná lektorka Magda 
Semelová. Vstup zdarma!

Herní den s Mindokem

Aktivní i příležitostní hráči deskových her 
jsou zváni na akci Herní den s Mindokem. 
Uskuteční se ve středu 17. ledna od 

15.00 hodin v čítárně. Součástí bude 
představení deskových her od společnosti 
Mindok a od 16.00 turnaj ve hře Stezky tu-
kanů o zajímavé ceny. Vstup zdarma. Akce 
přesunuta z listopadu 2023.

Výstava Uloupené umění
Jak probíhala největší organizovaná krádež 
uměleckých děl během druhé světové 
války? Výstava Uloupené umění návštěv-
níkům přibližuje problematiku výzkumu 
provenience uměleckých děl zkonfis-
kovaných v období druhé světové války 
a způsoby zabavování majetku v průběhu 
okupace. Na osudech původních vlastní-
ků jsou představeny nejen jejich sbírky, 
válečné a poválečné nakládání s umělec-
kými artefakty, ale též jednotlivé instituce, 
které židovský majetek spravovaly či stále 
spravují. Jejím cílem je zpřístupnit toto 
téma širší veřejnosti a ukázat, že doposud 
se ve státních i dalších institucích nachá-
zí nemalé množství neidentifikovaných 
uměleckých předmětů. Výstavu můžete 
zhlédnout v čítárně od 3. ledna do 18. února 
během provozní doby knihovny.

Uloupené umění – Beseda s pracovníky 
Centra pro dokumentaci
Srdečně zveme na besedu s pracovníky 
Centra pro dokumentaci, která navazuje 
na probíhající výstavu Uloupené umění. 
Návštěvníci se dozví, jak probíhá doku-
mentace a identifikace uměleckých děl 
a majetků a jejich navracení původním 
majitelům. Beseda se uskuteční ve středu 
24. ledna v 17.00. Vstup zdarma.

Digitální odysea pokračuje
I v letošním roce bude probíhat projekt 
Digitální odysea, který má lépe adaptovat 
seniory na dnešní dobu, v níž se stále více 
služeb digitalizuje. Cílem projektu je co 
nejvíce zpřístupnit moderní technologie 
a digitální vzdělávání seniorům, aby byli 
sebevědomější, samostatnější, mohli být 
více v kontaktu s rodinou a blízkými, 
zapojovat se do společenského života 
a získali nové možnosti, jak se vzdělávat. 
Služba je zdarma a je určena pro senio-
ry nad 65 let, kteří mají chuť a motivaci 
vydat se do online prostoru, ale neví, jak 
začít, nebo se obávají, že to nezvládnou. 
Přijímáme přihlášky na kurzy osobně, te-
lefonicky 572 551 250 nebo na e-mailovou 
adresu urbankova@knihovnabbb.cz. -BU-
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Divadlo vstupuje do nového roku
První premiérou bude bláznivá komedie Zamilovaný velvyslanec

Tyršovo nám. 480, tel. 572 554 455, e-mail: pokladna@slovackedivadlo.cz, www.slovackedivadlo.cz

Ve Slováckém divadle bude hned od 
začátku roku pořádně veselo. Už v sobotu 
13. ledna tam bude mít premiéru bláznivá 
komedie plná převleků, záměn a pohybo-
vých gagů Zamilovaný velvyslanec. Napsal 
ji renomovaný britský autor Michael 
Parker. 

O čem je Zamilovaný velvyslanec?
Harry Douglas, záletný americký velvy-

slanec ve Velké Británii, odjíždí na víkend 
ze své rezidence, údajně hrát golf. Odjíždí 
také jeho žena Lois a jeho dcera Debbie, 
která jede navštívit kamarádku. Pan vel-
vyslanec Harry a jeho dceruška Debbie se 
ale vzápětí do domu tajně vrací v domnění, 
že každý budou mít celý dům jen pro sebe. 
A mají s sebou pochopitelně své utajované 
protějšky. Jak se v domě navzájem nepo-
tkat, se snaží navigovat loajální, typicky 
anglický sluha Perkins. 

Aby toho nebylo málo, americká amba-
sáda čelí hrozbě bombového útoku, a tak je 
z Harryho rezidence narychlo vybudován 
krizový štáb. Nikdo nesmí ven. Bláznivý 
kolotoč prekérních a pikantních situací se 
roztáčí naplno.

Herci se vyřádí 
Režie bláznivé komedie Zamilovaný 

velvyslanec se ujme Igor Dostálek, který 

na slovácké scéně není žádným nováčkem. 
Podílel se na několika veleslavných in- 
scenacích, například Přelet nad kukaččím 
hnízdem, Penzion pro svobodné pány nebo 
Liška Bystrouška. A jelikož je jeho speciali-
zací pohybové divadlo, slibuje, že se diváci 
mohou těšit na mnoho gagů.

„Měl jsem možnost osahat si herecké do-
vednosti souboru, jeho kreativitu a otevře-
nost prohledávat vše neznámé a vždy jsem 
byl z takového setkání obohacen. Těším se 
na výsledek a věřím, že mí herečtí kolegové 
taky. Zamilovaný velvyslanec je titul slibu-
jící kombinaci konverzačního i pohybového 
humoru, takže to pro herečky a herce bude 
příležitost ukázat se,“ říká režisér.

V hlavní roli komediální  
duo Hejcman–Trčálek

Hlavní roli velvyslance Harryho 
Douglase ztvární Jiří Hejcman. Úloha 
jeho typicky anglického majordoma pak 
připadla Zděňku Trčálkovi. „Jsem moc rád, 
že nás s Jirkou po delší době zase obsa-
dili do komediální dvojice. Na jevišti na 

Realizační tým inscenace Zamilovaný velvyslanec.  Foto: 2x Jakub Jíra

sebe takzvaně slyšíme i zády k sobě a je 
to super,“ říká Zdeněk. „Měli jsme to tak 
i v Penzionu pro svobodné pány nebo 
v Nájemnících, kde mi Jirka nahrával a já 
pak smečoval vtipy, v tom jsme spolu geni-
ální. Ale samozřejmě nejsem sobec, i já mu 
občas rád přihraju,“ směje se Zdeněk.

Velmi rád vzpomíná i na dřívější 
spolupráci s Igorem Dostálkem. „Igor je 
mág fyzického divadla a dokáže vymyslet 
pohybové gagy jako málokdo, to se mu musí 
nechat. Takže on vymyslel gagy a my jsme 
je pak s Jirkou doslova prali do publika. 
Jsem moc zvědavý, co nám vymyslí teď. 
Co si budeme povídat, je nám přes čtyřicet, 
kolena máme v háji, plotýnky máme v háji, 
tak uvidíme. Doufám, že to budou spíš 
minimalistické gagy,“ svěřil se se smíchem 
Zdeněk Trčálek na začátku zkoušení.

V komedii se dále objeví například Jitka 
Hlaváčová, Kateřina Michejdová, Daniel 
Gajdoš nebo Petra Staňková. Vstupenky 
na premiéru a první reprízy jsou k dispozi-
ci na webu a v pokladně Slováckého  
divadla. -PK-

Režisér Igor Dostálek s inspicientkou Kamilou 
Mitáčkovou, která si v komedii taky střihne roličku.
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Kultura

Komentované prohlídky v muzeu

Více informací na www.slovackemuzeum.cz nebo www.facebook.com/slovackemuzeum

Výstavy

Kulturní akce, přednášky, besedy

HLAVNÍ BUDOVA, SMETANOVY SADY 

Archeologie a detektory kovů 
Myšlenkou výstavy je prezentace archeo-
logické činnosti při zpracování naleze-
ných předmětů vyrobených z kovu. Ta 
představuje celý proces práce s kovovými 
artefakty od okamžiku nalezení a zdoku-
mentování v terénu přes jejich laboratorní 
očištění a zakonzervování, určení a časové 
zařazení až po jejich zaevidování jakožto 
nových sbírkových předmětů. Ano, celým 
tímto komplexním procesem musí všechny 
nalezené předměty projít, než se stanou 
exponáty v muzejních vitrínách tak, jak je 
vidíte na naší výstavě.
Výstava potrvá do 28. ledna 2024. 

Kdo nemá kožucha, zima mu bude! 
Výstava je založena na bohatém sbírkovém 
fondu Slováckého muzea, který obsahuje 
74 kusů kožichů, kožíšků a mentýků, což 
jej řadí k nejrozsáhlejším v rámci celé 

Podněty k práci nacházel prakticky všude, 
v každodenních rituálech, které člověku 
utváří každou hodinu, den, rok a které 
neustále opakujeme (nákupy v super-
marketech, sledování televize, návštěva 
u holiče, lékaře, na úřadech, v hospodě…), 
v ulicích plných konzumních reklam, kde 
i v davu se cítíš osamělý, na nádražích, kte-
rá se stávají pomyslnou křižovatkou života 
i mementem…
Výstava potrvá do 11. února 2024. 

Komentované prohlídky výstavy 
Archeologie a detektory kovů
Výstavou budou provázet oba její auto-
ři – archeolog Bc. et Bc. Zdeněk Kuchař 
a konzervátor a restaurátor Ondřej Mour, 
DiS. Vstupné podle platného ceníku.
Hlavní budova muzea, Smetanovy sady 
179, čtvrtek 4. a čtvrtek 18. ledna v 17.00.

Komentované prohlídky výstavy  
Kdo nemá kožucha, zima mu bude!
Výstavou bude provázet autorka 
Mgr. Marta Kondrová. Vstupné podle plat-
ného ceníku.
Hlavní budova muzea, 
Smetanovy sady 179, 
čtvrtek 11. ledna a čtvrtek 1. února v 17.00.

Zvídálkové, vzhůru do muzea!
Během nedělního odpoledne děti nahléd-
nou pod pokličku tajemné práce archeologů 
ve výstavě Archeologie a detektory kovů. 
Dozvědí se, jak se archeologové o nalezené 
věci starají, kdo o ně dále pečuje a jaké nej-
starší a nejvzácnější předměty lze pomocí 
detektoru kovu najít. Povídání se skřítkem 
začíná každou celou hodinu, po celou dobu 
je otevřena tvořivá dílnička, kde si děti 
očistí mince, budou hledat poklad a vyrobí 
si měšec. K dispozici budou rovněž pracov-
ní listy. Rodinné vstupné 200 Kč či 100 Kč 
dospělí, 70 Kč děti a senioři.
Hlavní budova muzea, 
Smetanovy sady 179, 
neděle 21. ledna od 13.00 do 17.00.

Laos – příroda, lidé a bomby
Vyprávění o putování tří zoologů po 
známých i málo navštěvovaných oblastech 
země ležící v tropech jihovýchodní Asie, 
které bude doprovázeno množstvím ob-
rázků a autentických zvukových nahrávek. 
Se zoologem Muzea jihovýchodní Moravy 
ve Zlíně RNDr. Dušanem Trávníčkem se 

vydáme do horských vesnic ležících při 
hranicích s Čínou, budeme se potulovat 
po malebném okolí vesnice Muang Ngoi 
u řeky Nam Ou, kde lze dodnes nalézt stopy 
po masivním bombardování z let 1964 
až 1973, a nakonec zavítáme do bývalého 
královského města Luang Prabang, které 
je zapsané na seznamu památek UNESCO. 
Vstup volný. Přednáška je realizována ve 
spolupráci Muzejního spolku a Slováckého 
muzea v Uherském Hradišti.
Přednáškové centrum Slováckého muzea, 
Štefánikova 1285, čtvrtek 25. ledna  
v 17.00. -PB-

České republiky. Návštěvník uvidí více 
než 320 kusů textilií od kožichů, kožíšků, 
kabátků přes mužské i ženské krojové 
součásti, čepice, beranice, zimní obutí 
až po vlňáky, přehozy a šátky. Instalace 
nás tak provedou obdobím od posledních 
hodových slavností až po Velikonoce, kdy 
se zimní kroje, haleny a kožíšky pomalu 
odkládaly. Prezentace je doplněna také 
o historické fotografie a reprodukce z cyklu 
Jože Uprky Kožuchy.
Výstava potrvá do 4. února 2024. 

GALERIE SLOVÁCKÉHO MUZEA

Měšťánek 
Tomáš Měšťánek (1951–2021) byl rodákem 
z nedalekých Březolup, jemuž po zbytek 
života učarovalo Uherské Hradiště a stalo 
jeho domovem. Měšťánkovo pojetí malby 
bylo naprosto nezaměnitelné, uvolněné. 
Ve svých dílech zobrazoval svět bez příkras 
a v čisté syrovosti. 



23

Kultura

Démon i legenda výtvarné scény
Výstava v Galerii Slováckého muzea připomíná osobitého malíře Tomáše Měšťánka

Před dvěma lety, 30. ledna 2021, 
zemřel osobitý uherskohradišťský 
malíř Tomáš Měšťánek. Jeho tvorbu 
připomíná výstava, kterou můžete 
vidět v Galerii Slováckého muzea.

Retrospektivní výstava Měšťánek volně na-
vazuje na pražskou výstavu Bez sentimentu 
realizovanou v pražském Centru současné-
ho umění DOX. Veřejnosti ve zkratce podává 
průřez umělcovým dílem od školních let až 
po současnost a naznačuje několik různých 
poloh a proměn, kterými tvorba během jeho 
života prošla.

Tomáš Měšťánek (1951–2021) se na-
rodil v Březolupech, malé slovácké obci 
u Uherského Hradiště, ve které následně 
vystudoval Střední uměleckoprůmyslovou 
školu a většinu života zde žil. S šestile-
tou přestávkou, kdy v letech 1971 až 1976 
studoval na pražské Akademii výtvarných 
umění v ateliéru Karla Součka, tou dobou 
vedoucího ateliéru figurální malby a ně-
kdejšího člena Skupiny 42, a s přestávkou 
vojenské služby a několikaletého pobytu 
v olomouckém prostředí na přelomu 
70. a 80. let minulého století.

nikdy nic neidealizoval. Zaznamenával 
náhodný okamžik, atmosféru, zobrazo-
val stav věcí a světa, ve kterém žijeme své 
tragikomické životy. Svým životním osudem 
připomínal postavy jakoby vystřižené 
z hrabalovských povídek.

Životním a nevyčerpatelným zdrojem 
inspirace se pro Tomáše Měšťánka staly 
sociální tematika, člověk a společnost, život 
na periférii, realita viděná z nekonvenčního 
úhlu. Jako na filmovém plátně se v jeho ob-
razech a kresbách promítá psychóza a hys-
terie dnešní doby. S nadsázkou a sarkasmem 
ve výstižných metaforách ztvárnil „kapesní 
katastrofy světa“ i absurditu vztahů v něm.

Svá plátna plnil osobními běsy i velkými 
příběhy. K jeho oblíbeným motivům patřil 
don Quijote, kterého ztvárňoval mnoha 
různými způsoby a opakovaně se k němu 
vracel. Fascinoval ho motiv Krysaře, Poeova 
Havrana, Kafkovy romány, francouzská 
nová vlna i příběhy českých odbojářů.

Bez sentimentu
Ať už maloval cokoli, bylo to vždy se 

zápalem připomínajícím boxerský souboj. 
Maloval opilce nočních barů i krásky v ne-
snázích, barvy filmových plakátů a blues 
temných uliček, přeplněné popelníky 
nádražních hospod, donkichotské hrdiny 
a v neposlední řadě také determinující 

Malíř Tomáš Měšťánek. Výstava v Galerii Slováckého muzea.

aspekty každého lidského života (od běž-
ných nákupů – cyklus Interspar, sledování 
televize – cyklus Televizní divák, politic-
ké situace – cykly Živé sochy, Diplomati, 
Džihád, Převýchova, Věšáci).

Všímal si projevů života, které někte-
rým lidem zůstanou navždy skryty – života 
tuláků, bezdomovců a žebráků na nárožích. 
Zachycoval atmosféru nasáklou vnitřním 
napětím, drogami, lhostejností, okenou. 
Napětí, disharmonie, kontrast. Vše je 
namalováno, tedy řečeno. Bez zábran, bez 
servítek, bez sentimentu, jak byla nazvaná 
výstava v pražském Centru DOX.

Měšťánek uměl s přesvědčivostí ztvárnit 
osamění jednotlivce a zároveň nevybíra-
vost v jednání, absurditu přesně zvolených 
příběhů a situací. Dokonale ovládal klasické 
výtvarné prostředky, tedy kresbu a malbu. 
Jeho obrazy přirozeně vycházejí z odkazu 
některých avantgardních proudů umění 
20. století, ale podněty z minulého vývo-
je se v nich osobitě přetavují. Promítá se 
do nich vliv expresionismu i několika vln 
symbolismu, postupně rozvíjených už od 
závěru 19. století. Můžeme z nich vyčíst, jak 
je Měšťánkovi vlastní středoevropské cítění 
i způsob myšlení.

Výstava v Galerii Slováckého muzea potr-
vá do 11. února 2024.

 PhDr. Milada Frolcová

Pro někoho „legenda“, „démon“ a svéráz 
české výtvarné scény vybočující ze 
všech mantinelů, pro většinu lidí malíř 
jen málo známý. Tomáš Měšťánek byl 
jakýmsi dobrovolným outsiderem českého 
uměleckého prostředí. Nevystavoval příliš 
často, o slávu a lesk výstavních síní nestál. 
Nezajímaly ho příliš názory galeristů 
ani kritiků, jen lidí, pro které maloval. 
Veřejnosti tak zůstala jeho tvorba povětši-
nou skryta.
 Jan H. Vitvar

Kapesní katastrofy světa
Ve svém ateliéru v Uherském Hradišti 

chrlil Měšťánek s nepolevujícím zápalem 
po desetiletí malby, skici a kresby, které 
jsou strhující svou expresivitou, barev-
ností a energií. Jako by malovat znamenalo 
dýchat. Jako trénovaný boxer se uměl prát. 
S ostatními i s životem. Byl malířem-figura-
listou, který se orientoval na výrazové pojetí 
malby založené na smyslovém přístupu k té-
matu, tvarové modifikaci a uvolněném ma-
lířském způsobu práce. Stavěl na skutečném 
prožitku a obsahovosti, syrovosti námětů, 
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Náměstí Míru 951, Uherské Hradiště, info@mkuh.cz, www.mkuh.cz, www.facebook.com/MKUHvezda

Přehlídky filmů a fotografií v kině
Ohlédnutí 2023 vyvrcholí tradiční vernisáží
18. ročník kolektivní výstavy fotografií bu-
dete mít možnost poprvé spatřit na verni-
sáži v kině Hvězda v tradičním tříkrálovém 
termínu v neděli 7. ledna od 17 hodin, a to 
i za účasti hostů a Horňácké muziky Petra 
Mičky, který je jedním ze spolukurátorů. 
Ve Hvězdě se objeví také soubor loňské 
laureátky Ohlédnutí Moniky Sentlové 
a vzpomínka na několik osobností kultur-
ního a společenského prostoru Slovácka, 
které nás v roce 2023 opustily. Letošní 
ročník tradiční fotografické přehlídky 
po loňské první zkušenosti nově vtahuje 
do neformální komunity fotografů regionu 
také mladé adepty fotografie a audiovizu-
álního oboru. Součástí Ohlédnutí se tak od 
10. ledna stane společná výstava prací žáků 
a studentů Základní umělecké školy (obor 
Fotografie a nová média), Střední umělec-
koprůmyslové školy (obor Užitá fotografie) 
a gymnázia (výtvarný a audiovizuální 
kroužek) na panelech na Palackého náměs-
tí. Výstava v prostorách kina bude k vidění 
do 7. února. Prohlédnout si ji můžete také 
na webu ohlednuti.uh.cz 
Foyer kina Hvězda, neděle 7. ledna v 17.00. 

Přehlídka Tady Vary láká na jarní abonmá
Cyklus Tady Vary hraje již od října loňského 
roku předpremiérové projekce také v kině 
Hvězda. Festivalovou atmosféru navodí čer-
vený koberec, ale i on-line úvody a besedy 
s tvůrci nebo publicisty. Pokud jste přehlíd-
ku nestihli hned od začátku, nevadí! Tady 
Vary nabízí nově výhodné „jarní předplat-
né“ na těchto dalších šest předpremiéro-
vých filmů, které budou promítnuty od led-
na do června 2024: Chudáčci (10. ledna), 
The Iron Claw (7. února), Panenky na útěku 
(13. března), Rivalové (24. dubna), Priscilla 
(22. května) a Ve jménu cti (12. června). 
Předplatné i jednotlivé vstupenky zakoupíte 
na webu www.mkuh.cz nebo na pokladně 
kina. 
Sál kina Hvězda, 10. ledna až 12. června.

Předpremiéry skandinávských favoritů
Cílem přehlídky současných severských 
filmů SCANDI je přiblížit divákům rozma-
nitost a bohatost aktuální skandinávské 
kinematografie. Ti uvidí v předpremiérách 
filmy, které jsou úspěšné na festivalech, 
nebo mají ohlas u lokálních diváků a filmo-
vé kritiky. Dramaturgickým sítem prošlo 
dánské historické drama s fenomenálním 

Madsem Maikkelsenem o dobývání dán-
ských vřesovišť, o neúprosné přírodě, vel-
kých snech a ještě větších obětech. Norský 
kandidát na Oscara 2024, dokument Písně 
země, je pozoruhodnou poetickou meditací 
v hornaté krajině Norska. Chybět nebude 
napínavé drama Birthday Girl, komediální 
fantasy Galerie Boha nebo romantické dra-
ma Čtyři malí dospělí, které se točí kolem 
polyamorních vztahů. 
Sál kina Hvězda, 17. až 24. ledna.

Klimtův Polibek, další výstava na plátně
Polibek Gustava Klimta je jedním z nejzná-
mějších a nejreprodukovanějších obrazů 
na světě. Je to možná nejčastější plakát 
na studentských kolejích od Pekingu až po 
Boston. Obraz neznámého objímajícího se 
páru byl namalován ve Vídni kolem roku 
1908 a už od svého vzniku uchvacuje tajem-
ností a smyslností. Co se skrývá za přitaž-
livou malbou? A kým vlastně byl umělec, 
který ji vytvořil? Nahlédněte prostřed-
nictvím nového výtvarného dokumentu 
Klimt & Polibek do detailů z pravého zlata, 
dekorativních vzorů, symboliky i vroucí 
erotiky a poznejte pozoruhodnou Vídeň 
přelomu 19. a 20. století, kde nový svět 
zápasil s tím starým. Film uvede historik 
umění Mgr. Martin Dvořák.

Sál kina Hvězda, čtvrtek 18. ledna v 18.00.

Animační neděle zasvětí děti  
do kouzel pixilace
Kino Hvězda nabídne také v novém roce 
pravidelné Animační neděle určené dětem 
ve věku 7 až 14 let. V lednové dílně se děti 
společně s novou česko-izraelskou animá-
torskou lektorskou dvojící Eliška a Lee Oz 
(animationoz.cz) ponoří do světa anima-
ce metodou pixilace. Za jejich pomoci si 
v Dětském filmovém ateliéru kina Hvězda 
během tří hodin vytvoří postavičky, kterým 
dají život, a promění je v hrdiny vlastního 
krátkého animované filmečku. Zvány jsou 
všechny kreativní děti se zájmem o anima-
ci. Předchozí zkušenosti s animací nejsou 
nutné. Pozor, omezená kapacita!
Dětský filmový ateliér kina Hvězda,  
neděle 21. ledna ve 14.00.

Obří show Pet Shop Boys  
s nestárnoucími hity

Britské elektronické duo Pet Shop Boys 
přiváží do kin po celém světě koncert 
ze svého posledního turné Dreamworld. 
Během něho zazněly největší hity jejich 
kariéry. Koncertní záznam Pet Shop Boys 
Dreamworld: The Hits Live zachycuje 
vystoupení synth-popových legend, Neila 
Tennanta a Chrise Lowea, před vyproda-
nou kodaňskou Royal Arenou s působivou 
pódiovou show, kompletní doprovodnou 
kapelou a fascinujícími vizuálními kulisa-
mi. Záznam obsahuje ty nejslavnější hity 
jako West End Girls, Suburbia, Left to My 
Own Devices, Love Comes Quickly, Always 
on My Mind, It‘s a Sin a další. 
Sál kina Hvězda,  
středa 31. ledna ve 20.00. -JO-
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V měsíci lednu se můžeme těšit na výstavu 
Eden účastníka Hradišťských plenérů 2022 
a 2018 Adama Procházky. Náměty jeho 
tvorby jsou především krajina a figura. 
Výstava bude přístupná až do 2. února.
Reduta, vernisáž 10. ledna v 17.00.

Kahoma Trio
Akustické klavírní trio ve složení Jan Kavka 
(piano, rhodes), Marek Dufek (kontrabas), 
Kamil Slezák (bicí) se inspiruje v inter- 
akční otevřené hudbě a opírá se o přiro-

zené možnosti akustických nástrojů. Jeho 
členové jsou etablovaní na české jazzové 
scéně. Debutové album tria (Past Stories) 
získalo 2. místo v anketě Českého rozhla-
su o nejlepší jazzovou desku roku 2018. 
Kapela hlásá: „Jsme moravské hudební trio, 
které se zabývá improvizovanou hudbou. 
Vznikli jsme transformací kapely Jan Kavka 
Trio, do které přišel skvělý bubeník Kamil 
Slezák. Díky tomuto impulzu jsme začali 
zkoušet nové věci a experimentovat. Tato 
změna byla natolik silná, že došlo ke změně 
názvu. Chtěli jsme dát více najevo, že naše 
muzika je společné dílo nás tří. Věříme, že 
nový zvuk kapely je něco, co určitě stojí 
za to a co na poli improvizované hudby 
přinese novou alternativu. Naše hudba je 
interakční, barevná, energická, ale umí být 
také klidná i minimalistická.“
Reduta, 11. ledna v 19.30.

Veronika Němečková: Krajina v člověku 
Druhou lednovou výstavou, kterou budete 
moci navštívit, je Krajina v člověku lektor-
ky a pedagožky Veroniky Němečkové. Ta se 
ve své tvorbě zaměřuje na grafiku, malbu 
a fotografování přírody. Výstavu můžete 
chodit obdivovat až do 12. února.

Klub kultury: hudba, výstavy a Slavíček
Novoroční koncert s přípitkem starosty

S příchodem nového roku se už tradičně 
můžete těšit na Slovácký komorní orchestr, 
který sdružuje místní umělce, muzikan-
ty a pedagogy, stejně jako dříve Slovácká 
filharmonie. V roce 2008 ho založil 
hradišťský rodák, violoncellista a ředitel 
ZUŠ Slovácko David Hrubý s manželkou 
Kristinou. Od roku 2011 orchestr často 
spolupracoval s koncertním mistrem Jiřím 
Pospíchalem. Novoroční koncert tradičně 
připravují manželé Hrubí, v čele orchest-
ru – stejně jakou řady dalších koncert-
ních projektů – stojí houslistka Kristina 
Hrubá Czajkowská. Těšit se můžete na 
skladby Karla Stamice, Evžena Zámečníka 
a Antonína Dvořáka.
Reduta, 2. ledna v 19.30.

Adam Procházka: Eden

Galerie Vladimíra Hrocha, 
vernisáž 17. ledna v 17.00.

Přihlaste své nadějné slavíčky
Rok se s rokem sešel a Klub kultury opět 
vyhlašuje předvýběrová kola postupové 
přehlídky dětských interpretů lidových 
písní Zazpívej slavíčku 2024. Cílem předvý-
běrových kol je podnítit děti ke zpěvu 
lidových písní, získat přehled o výrazných 
pěveckých talentech a vybrat nejlepší 
z nich do oblastní přehlídky, která bude 
zároveň výběrem do dalších navazujících 
pěveckých soutěží. Předvýběrová kola 
se konají 13. února v Uherském Hradišti 
pro oblast Uherskohradišťska a Zlínska, 
14. února v Uherském Brodě pro oblast 
Uherskobrodska, Kopanic, Luhačovského 
Zálesí. Vybrané děti z oblastních předkol 
postoupí do okresního finále, které se 
uskuteční 24. března v Redutě v Uherském 
Hradišti.
Uzávěrka přihlášek do 48. ročníku 
soutěže je 9. února. Přihlášky naleznete 
na webu www.kkuh.cz. -ATK-

Hradební 1198, tel. 572 430 426, e-mail info@kkuh.cz, www.kkuh.cz
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Lednové akce DDM Šikula

Z organizací

Stará Tenice 1343, Uherské Hradiště, tel. 608 851 095, info@akropolis-uh.cz, www.akropolis-uh.cz

Podpora pro rodiče dětí s hendikepem
Pečujete o osoby s postižením II. až IV. stup-
ně do věku 26 let? Máte příliš mnoho 
povinností, stresu a rozpadá se vám vztah? 
Nestíháte se věnovat ostatním členům 
rodiny, natož sami sobě? Jste přetížení, fru-
strovaní? Zapojte se do projektu... Hlavním 
cílem je zvýšení kvality života neformálně 
pečující osoby a snížení její pečovatelské 
zátěže, s čímž úzce souvisí zvýšení kvality 

života všech členů rodiny, ve které je o po-
stižené dítě pečováno. Můžete bezplatně 
čerpat podporu na služby řady psychologů, 
speciálních pedagogů, sociálních pracovní-
ků, terapeutů, terénního pracovníka a po-
dobně. Spojte se s námi přes e-mail bozena.
horakova@akropolis-uh.cz 
nebo na čísle 608 851 095. Více o projektu 
najdete i na našem webu. Projekt Podpora 
ohrožených rodin pečujících o závislého 

člena rodiny je spolufinancován Evropskou 
unií.

Kurzy a kroužky od ledna 2024
Druhé pololetí školního roku je tady 

a my máme připravenou další řadu kurzů 
a kroužků pro děti i dospělé. Naplňte sobě 
i dětem volný čas zábavně. Více infor-
mací a přihlášky najdete na našem webu 
v Aktualitách.  -VK-

Co se děje v centru Akropolis

Soutěž Nejhezčí dopis Ježíškovi
Vyhodnocení tří nejkrásnějších dopisů pro 
Ježíška, které byly zaslány v rámci akce 
Ježíškova dílna v Klubu kultury. Bližší info 
Martina Dörrová, 605 203 064, e-mail  
martina.dorrova@ddmsikula.cz. 
DDM Šikula, středa 10. ledna v 16.00.

Deskové hry v Jarošově
Hraní netradičních deskových her v poboč-
ce DDM Jarošov, vedle knihovny. Zúčastnit 
se mohou děti i jejich rodiče. Info  
katerina.chvatikova@ddmsikula.cz,  
572 551 347, 605 203 063.
Pobočka DDM Jarošov – sídliště Louky, 
sobota 13. ledna od 9.00 do 12.00.

Výlet s klubem cestovatelů:  
Výprava za Pulčínskými ledopády
Tentokrát vyrazíme autobusem přes 
Zlín do Horní Lidče, odkud se vydáme 
po žluté turistické značce na Pulčínské 
skály. Přihlášky Lenka Pavelčíková,  
733 500 233, lenka.pavelcikova@ 
ddmsikula.cz.
Sraz na autobusovém nádraží,  
sobota 20. ledna v 7.40.

Kurz Tvarování bonsají
Info a přihlášky Lenka Pavelčíková, 733 500 
233, lenka.pavelcikova@ddmsikula.cz.
Přírodovědné centrum Trnka, 
sobota 20. ledna od 13.00 do 17.00.

Kurz Začínáme včelařit
Info a přihlášky Lenka Pavelčíková,  
733 500 233, lenka.pavelcikova@ 
ddmsikula.cz.
Přírodovědné centrum Trnka, 
sobota 27. ledna od 13.00 do 17.00.

Kouzelný karneval
Na všechny děti se těší kouzelník Jirka 
Hadaš, který si připravil celou řadu 
soutěží, tanečků a písniček, malování 
na obličej, fotokoutek, soutěž o ceny 
a další. Info Jana Skuciusová, 605 203 
065, jana.skuciusova@ddmsikula.cz.
Klub kultury, 
neděle 28. ledna v 15.00. 

Purkyňova 494, tel. 572 551 347, e-mail info@ddmsikula.cz, www.ddmsikula.cz, www.trnka.xf.cz
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Rok 2023 na Rochusu

Pavlína Maňásková byla oceněna Zlínským krajem za dobrovolnickou činnost

Pokud bychom měli odpovědět na otázku, 
v čem byl rok 2023 ve skanzenu Rochus 
výjimečný, tak by to byla asi skutečnost, že 
se v muzeu během loňského roku poměrně 
často vařily, smažily a pekly tradiční pokr-
my a speciality slovácké kuchyně. Kromě 
pravidelných gastronomických aktivit, 
které jsou součástí všech našich kulturních 
pořadů, především Slováckého festivalu 
chutí a vůní, si naše muzeum vyhlédlo 
několik televizních štábů pro natáčení 
oblíbených televizních programů. 

Na jaře natáčela regionální televize TVS 
pokračování kulinářského seriálu Špetka 
Slovácka 2, který ve dvanácti nových epi-
zodách nabízí recepty pokrmů z tradiční 
slovácké kuchyně. Tvůrci pořadu tentokrát 
připravili recepty, které svou povahou 
korespondují s jednotlivými měsíci v roce. 
Diváci se mohou těšit například na vrany, 
svíčkovou svajbovou máčku, cvíboch, 
mrkváně, trdelník, čučkovou polévku s tr-
hánkama, klobásovou máčku, ušmúraný 
regiment a mnoho dalšího. Na televizních 
obrazovkách se Špetka Slovácka 2 poprvé 
objevila v pondělí 30. října, následně pro-
bíhá každý měsíc premiéra jednoho dílu, 
takže se můžete na zajímavé recepty těšit 
až do září 2024.

Z organizací

Uprostřed parného léta, na začátku 
srpna, probíhalo v našem muzeu natáčení 
velmi urputného souboje dvou protago-
nistů MasterChef Česko Jana Punčocháře 
a Přemka Forejta pro pořad TV Nova Souboj 
na talíři. Hlavním kulinářským tématem 
byly tentokrát báleše a zkušenou kuchař-
skou společnicí, která nechala oba hlavní 
protagonisty nahlédnout do tajů slovácké 
kuchyně, nebyl nikdo jiný než naše skvělá 
hradišťská kuchařka Anička Káčerová.

Ta se také podílela na gastronomickém 
cestopisu České televize Pečení na neděli. 
Natáčení probíhalo ve skanzenu Rochus 

Více informací na www.skanzenrochus.cz nebo na Facebooku Park a skanzen Rochus Uh. Hradiště

Pocta pro cvičitelku Sokola

od 12. do 14. září a premiéra pořadu byla 
na obrazovkách programu ČT 1 odvysílána 
v neděli 5. listopadu. Hlavním tématem byly 
takzvané koláče motýláče. Vedle samotného 
pečení byla v rámci tohoto pořadu věnována 
pozornost také výrobě a opravě doškových 
střech, kterou na střeše našeho expozičního 
objektu z Veletin předvedl i se svým synem 
František Pavlica z Hroznové Lhoty.

Všechny uvedené pořady jsou dostupné 
v archivech jednotlivých televizních společ-
ností, a tak máte možnost ještě před sezónou 
nahlédnout do našich expozic prostřednic-
tvím televizních archivů i vy.  -HM-

Místonáčelnice a dlouholetá cvičitelka T. J. 
Sokol Uherské Hradiště Pavlína Maňásková 
byla oceněna Zlínským krajem za dobro-
volnickou činnost. Ocenění dobrovolným 
pracovníkům, kteří se věnující práci s dět-
mi a mládeží, se předávalo v úterý 28. lis-
topadu v sídle krajského úřadu, v Baťově 
mrakodrapu ve Zlíně.

Ocenění dobrovolníci převzali z rukou 
představitelů Zlínského kraje pamětní 
medaile, pamětní listy a upomínkové 
předměty. Výběrová komise navrhla 
Radě Zlínského kraje k ocenění dvacet 

dobrovolných pracovníků, a to na základě 
předem stanovených kritérií. Jednou z nich 
byla i Pavlína Maňásková.

Již v březnu získala Pavlína ocenění 
Nejlepší cvičitelka roku 2022 České obce 
sokolské, také proto jsme se ji rozhodli na-
vrhnout i na toto ocenění, které si za svou 
práci zaslouží. 

„Ocenění si samozřejmě velmi vážím 
a neméně si také vážím svých kolegů 
v Sokole, kteří mě na tuto cenu nominovali. 
Naše práce nezahrnuje pouze trenérství, 
ale často jsme také psychology, vychovateli 

či oporou. Proto děkuji Zlínskému kraji, že 
si naší práce váží a předávají toto krásné 
ocenění,“ dodává Pavlína Maňásková. -BI-

Více informací na e-mailu hbirckmann@sokol.eu a na webu www.sokol-uh.cz/cviceni

Čím byla uplynulá sezóna ve skanzenu výjimečná? Často se tu vařilo, smažilo i peklo
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Sport

Fotbalové okénko
Marek Havlík odehrál 300 ligových zápasů a dostal se do Klubu legend

Odehrát 300 ligových zápasů v nejvyšší 
soutěži za jeden celek a dostat se tak 
do elitního Klubu legend, to je sen 
mnoha fotbalistů. V České republice 
je takových borců šedesátka a mezi ně 
se v utkání s Libercem 28. října zařadil 
i záložník 1. FC Slovácko Marek Havlík. 
Nutno podotknout, že se mu to podařilo 
už v jeho osmadvaceti letech!

Fotbalisté 1. FC Slovácko se drží mezi elitou nejvyšší soutěže

Po překvapivém, ale zaslouženém vítězství 
v Plzni 4:1 čekalo fotbalisty Slovácka 26. lis-
topadu důležité utkání v domácím pro-
středí proti Baníku Ostrava, který přijelo 
povzbudit několik stovek příznivců.

Začátek byl vyrovnaný s mírnou převa-
hou hostů, ale když se domácí ujali vedení 
díky nádherné střele Marka Havlíka (která 
„lízla“ jak tyčku, tak břevno), převzalo 
Slovácko iniciativu a vedení 2:0 pak zajistil 
aktivní Rigino Cicilia, přestože předtím 
neproměnil sólový nájezd. Oba celky hrály 
útočný fotbal, který se musel divákům 
líbit. Ve Sportu byl zápas hodnocený čís-
lem 9 z 10 možných. Slovácko nastoupilo 
ve speciální edici dresů, které si fanoušci 
budou moci vydražit v dobročinné vánoční 
akci – výtěžek půjde Nadačnímu fondu 
dětské onkologie Krtek.

Následující utkání 2. prosince 
v Olomouci se hrálo na nevyhovujícím te-
rénu po vydatném sněžení, většina zápasů 
kola byla odvolána. Domácí se ujali vedení, 
ale převahu a šance po celý zápas mělo 
Slovácko a zasloužilo by si vyhrát. Z penal-
ty vyrovnal na 1:1 Vlastimil Daníček. Ten se 
ze značky pokutového kopu nezmýlil ani 
v následném domácím střetnutí 9. pro-
since s Boheminas. Zatím kopal 18 penalt 
a všechny proměnil!

V tomto utkání, které skončilo vítěz-
stvím Slovácka 5:2, zářil Marek Havlík, 
který vsítil čtyři nádherné branky a za-
okrouhlil jejich celkový počet v sezoně 
na deset – dostal se tak mezi nejlepší střelce 
ligy. V posledním kole před Vánoci zvítězilo 
Slovácko 16. prosince v Mladé Boleslavi 1:0 
brankou Matěje Valenty.  – MP-

V utkání s Bohemians vstřelil Marek Havlík čtyři 
nádherné góly. Díky němu se tým pohybuje na čel-
ních příčkách ligové tabulky. Foto: Mirek Potyka

Do Uherského Hradiště přišel Marek 
Havlík z SK Hanácká Slavia Kromeříž. 
Premiéru zažil před deseti lety v sezo-
ně 2012/13 v utkání s Baníkem Ostrava 
(skončil vítězstvím Slovácka 2:0). Jako 
osmnáctiletý začínal v béčku a do 1. muž-
stva si jej vytáhl trenér Habanec. Dostal se 
i do reprezentace Lvíčat do 21 let, odehrál 
12 zápasů včetně finálového turnaje Euro 
U21 v Polsku. Statistika zaznamenává 
i jeden start za reprezentační áčko (v době 
covidové karantény).

Prozatím za vyvrcholení kariéry považu-
je zápasy v evropských pohárech a vítězství 
v MOL Cupu v roce 2022. V závěru sezony 
se dostal do vynikající formy a jeho výstavní 
gól v utkání s Ostravou si zaslouží ocenění 
Gól roku. Škoda, že podobná nádherná stře-
la v Olomouci jen otřásla břevnem.

Ještě více se zapsal do dějin Slovácka 
čtyřmi skvělými góly 9. prosince v utkání 
s Bohemians (5:2) – s deseti brankami se 
dostal na špici ligových střelců. 

Největším fanouškem (a zároveň kriti-
kem) je jeho manželka, navštěvuje takřka 
všechny zápasy, fotbalové geny se projevují 
u syna i dcery. 

Před sebou má ještě velký kus fotbalové 
kariéry a všichni fanoušci by si přáli, aby 
pokračovala v Uherském Hradišti, případně 
samozřejmě i v národní reprezentaci.  -MP-

300 ligových zápasů znamená vstup do Klubu legend. Jeho řady se loni rozrostly o Marka Havlíka.
 Foto: Mirek Potyka
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Ze života města

Naše příroda
Drobná sýkora modřinka je velmi hojná, v zimě ji můžeme pozorovat na krmítkách

Pomozte ornitologům se sčítáním, zapojte se do Ptačí hodinky

Po celou zimu můžeme ve městě a zvláště 
na krmítkách pozorovat půvabného 
drobného ptáčka, sýkoru modřinku. 
Patří do řádu pěvců a díky svému 
vzhledu je prakticky nezaměnitelná. 
Pro vědecký svět ji popsal už v roce 
1758 zakladatel systematické 
botaniky i zoologie Carl Linné. 

Sýkora modřinka (Cyanistes caeruleus) je 
menší než vrabec. Měří i s ocáskem jen ko-
lem 11 cm, její hmotnost se pohybuje v roz-
mezí 9,5 až 16 gramů. Sameček i samička 
mají stejné zbarvení. Základní barvou peří 
na hlavě je bílá a na temeni vždy leží nepře-
hlédnutelně světlemodrá čepička. Určitě nás 
také zaujmou tmavé oči a nápadně krátký 
zobák. U něj začínají dva černé pásky. První 
je úzký a táhne se od zobáku na obě strany 
přes oči dozadu. Druhý je širší, začíná pod 
zobákem a pokračuje dolů ke krku. Zde se 
větví doprava i doleva, na krku tedy vzniká 
kresba tmavého límečku. Křídla i ocas mají 
modravou barvu. Hřbet je olivově zelený 
a hruď a břicho jsou jasně žluté. Středem 
hrudi se táhne tenký šedavý pásek. Šedě 
zbarvené jsou také nohy. Vybarvení mladých 
jedinců je méně výrazné než u dospěl-
ců a peříčka na tvářích nejsou bílá, mají 
nažloutlý odstín. 

Sýkora modřinka je původním evropským 
druhem, žije i v části Asie a v severní Africe. 
V České republice se vyskytuje na celém 
území, jen s přibývající nadmořskou výškou 
její početnost mírně klesá. V Krkonoších byla 
zaznamenaná i v 1 160 metrech nad mořem. 
Osídluje především listnaté a smíšené lesy, 
najdeme ji také v nejrůznějších křovinách, 
v zahradách a parcích, všude tam, kde se 
nacházejí starší dřeviny s dutinami. Vzácně 
může zahnízdit i v otvoru někde ve zdi nebo 
v opuštěném hnízdě jiného ptáka.

Běžně a ráda osídluje i budky připravené 
člověkem. Ty však musí mít správné rozmě-
ry. Ornitologové doporučují vnitřní rozměr 
dna budky nejméně 13 × 14 cm, výška budky 
by měla být nejméně 25 cm. Důležitou hod-
notou je hloubka hnízdní dutiny, tedy vzdále-
nost vletového otvoru ode dna. Hlubší dutina 
je výhodnější, je méně pravděpodobné, že se 
k mláďatům dostane packou například kuna 
nebo kočka. Vletový otvor může mít tvar 
kulatý nebo oválný, jeho průměr má být 27 
až 28 mm. Větší rozměr nad 30 mm umožní 
vlet především sýkoře koňadře, která menší 
modřinku vytlačí. Modřinka u nás obvykle 
pobývá celoročně, pouze mladí (letošní) ptáci 
někdy putují směrem do jihozápadní Evropy.

K hnízdění dochází od dubna do začátku 
července. Modřinka hnízdí jednou až dvakrát 
ročně. Při námluvách láká sameček samičku 
svým zpěvem a rychlými pohyby křídel, 
navádí ji k vybrané hnízdní dutině. Pokud 
samičku zaujme, obvykle spolu vytvoří mo-
nogamní pár. Vzácněji může nastat polygy-
nie, kdy má jeden samec na různých místech 
dvě až tři partnerky.

Hnízdo si buduje samička sama, jeho zá-
klad tvoří mech a trochu suché trávy. Do něj 
pak postupně naklade 7 až 14 vajíček. Jsou 

světlá s drobnými hnědočervenými skvrnami 
a mají malou velikost, délku kolem 15 mm, 
šířku kolem 11 mm, hmotnost nepřekračuje 
1,6 gramu. Samička na nich sedí 13 až 16 dní, 
po tuto dobu ji sameček krmí. Pak se vylíh-
nou mláďata a oba rodiče o ně společně pečují 
dalších 15 až 21 dní.

Dospělosti a schopnosti množení dosáh-
nou mladí v dalším kalendářním roce, této 
doby se ale dožije jen asi pětina jedinců. 
V přírodě se doba života pohybuje kolem tří 
let, nejdelší doložená doba dožití je udávána 
11 let a jeden měsíc. Hlavní potravou mláďat 
jsou housenky motýlů a obecně hmyz, menší 
část představují pavouci. Dospělci se živí na 
jaře a v létě stejně. Pro nás jsou velmi užiteč-
ní, posbírají i značné množství mšic, much 
a komárů. Potravu si zpestřují i konzumací 
mladých pupenů a oždibováním listů. Na 
podzim a v zimě vyhledávají nejrůznější 
plody a semena. Chceme-li jim usnadnit 
přezimování, je vhodné od konce listopadu 
do konce března přikrmovat na krmítku. 
Modřinky uvítají především slunečnice 
a menší kousky různých oříšků. S nadšením 
vyhledávají také tuk. Ten může mít podobu 
koupených či vlastnoručně vyrobených 
lojových koulí se semínky, je možné zavěsit 
i kousek syrového vepřového sádla nebo 
hovězího loje. 

Sýkora modřinka je u nás běžným dru-
hem, žije zde více než milión hnízdních párů. 
Stejně hojná je i v našem městě a zvláště 
v zimě ji můžeme snadno pozorovat. Pro svou 
užitečnost si určitě zaslouží naši pozornost. 
Pomůžeme jí ponecháváním starých stromů, 
keřů a pařezů v krajině i parcích a zahradách, 
vyvěšováním budek, správným zimním 
přikrmováním na krmítkách a co nejmen-
ším používáním chemických prostředků na 
ochranu rostlin.

 Text a foto Mgr. Hana Baroušová

Česká společnost ornitologická opět orga-
nizuje každoroční sčítání ptáků. Do akce 
Ptačí hodinka se může zapojit každý, sčítat 
je snadné!

Vybereme si vhodné místo k pozorová-
ní – nejlépe krmítko s pestrou nabídkou 
potravy. Kdykoliv od 5. do 7. ledna sčítáme 
ptáky po dobu jedné hodiny.

U každého druhu zapisujeme nejvyšší 
počet jedinců spatřených najednou. Vidíme 

například tři sýkory modřinky, za chvíli 
je jich tam šest a po chvíli už jen jedna? 
Zapišme si u modřinky šestku. Počítáme 
všechny ptáky – nejen na krmítku, ale 
i v okolí nebo přeletující. Po dobu sčítání 
zůstáváme na jednom místě – nesčítáme 
na procházce.

Určitě nám pošlete své výsledky, i kdy-
byste během své hodinky spatřili jen málo 
ptáků, nebo dokonce žádné. Jenom díky 

tomu se dozvíme, kde ptáci chybí. Údaje 
je možné zadávat na webu ptacihodinka.
birdlife.cz. Při sčítání můžete výsledky 
také zapisovat na papír a následně přepsat 
do on-line formuláře. Výsledky odešlete 
nejpozději do 15. ledna.

Proč je tato akce důležitá? Získáme údaje 
o tom, kolik ptáků se u nás v zimě vyskytuje 
a budeme mít přehled, kteří ubývají a kteří 
přibývají.  -PS-
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Kronika
1. 11. 1948 František Nechvátal
6. 11. 1943  Vladimír Hofman
9. 11. 1943 Stanislav Bartoš
16. 11. 1943 Josef  Hošek
17. 11. 1932 Božena Ančíková
17. 11. 1943 Antonín Obal
23. 11. 1943 Josef  Krajíček
26. 11. 1948 Josef  Abrhám
28. 11. 1943 Antonie Dýmalová

17. 1. 2023  Zuzana Forbelská
1. 10. 2023 Kristián Pospíšil
7. 10. 2023 Ben Barák
28. 10. 2023 Matyáš Prošek

Jubilanti

Narodili se

Ze života města

Město Uherské Hradiště
prodlužuje termín pro podání přihlášek 

k obsazení pozice

REFERENT/KA  
ODBORU INVESTIC  

(ODDĚLENÍ PŘÍPRAVY A REALIZACE STAVEB)

Podmínky k zařazení do výběrového 
řízení na webu www.mesto-uh.cz 

a na čísle 572 525 304.
Nabízíme pružnou pracovní dobu, 
klimatizované pracovní prostředí, 

10. platovou třídu (základní plat 23 390 
až 34 370 Kč plus osobní příplatek), 

pololetní odměny, pět týdnů dovolené, 
čtyři dny pracovního volna navíc, 

možnost získání městského bytu během 
pracovního poměru, příspěvek na penzijní 
spoření, příspěvek na stravování, poukazy 

Ticket Multi, zvýhodněné tarifní volání 
pro zaměstnance a rodinné příslušníky, 

odborné vzdělávání.

Uzávěrka přihlášek do výběrového 
řízení je 31. ledna ve 12.00.

Slovácký orchestr mladých
Co letos chystá hudební uskupení žáků a učitelů uměleckých škol?

V závěru minulého roku se na začátku 
adventu uskutečnil koncert Slováckého 
orchestru mladých. Vznik tohoto 
hudebního seskupení inicioval v roce 
2022 Jiří Pospíchal s vizí sdružit místní 
žáky, absolventy a učitele základních 
uměleckých škol na Slovácku. 

Tento mladý orchestr se poprvé před-
stavil na štěpánském vystoupení spolu 
s Hradišťanem v roce 2022 v bazilice 
na Velehradě a poté v krásném souznění 
mladých umělců ze Základní umělec-
ké školy Uherské Hradiště a Základní 
umělecké školy Strážnice v létě minulého 
roku na Rochusu, kde zazněly také skladby 
místního rodáka Milana Kovaříka.

V červenci 2023 následovala spoluprá-
ce s Filharmonií Bohuslava Martinů Zlín, 
kdy vystoupili na společném koncertě 
s Hradišťanem a Jiřím Pavlicou v rámci 
koncertu Dnů lidí dobré vůle na Velehradě. 
Tento tradiční koncert byl živě přenášen 
Českou televizí.

Na svém čtvrtém koncertu ve fran-
tiškánském kostele Zvěstování Panny 

Marie v prosinci minulého roku zahrál 
orchestr s varhaníkem Lukášem Hurtíkem 
pod taktovkou mladých dirigentů Martina 
Janála a Lukáše Žufánka. Koncert byl 
nejen důstojnou oslavou nově opravených 
varhan, ale především oslavou společ-
né práce, komunikace a naslouchání si 
a v neposlední řadě oslavou krásné hudby 
mistrů J. S. Bacha, Tomasa Albinoniho, 
Jeana Sibeliluse, Karla Jenkinse či Pietra 
Mascagniho.

A kde můžete vidět Slovácký orchestr 
mladých v tomto roce? 

V dubnu na koncertě ke 100. výročí 
od prvního koncertu Slovácké filharmonie. 
Zahrají sólisté – žáci místních základ-
ních uměleckých škol. V červnu orchestr 
vystoupí opět s rockovými kapelami nad 
Hradištěm v pořadu Rochus pod hvězdami.

Mladí hudebníci mají další plány 
i na druhou půlku roku a budou rádi, 
když vám budou moci předat svoji radost 
a energii.

Více a včas se dozvíte na facebookové 
stránce ZUŠ Uherské Hradiště www.face-
book.com/ZUSkaUH. -MG-

Adventní koncert ve františkánském kostele.  Foto: ZUŠ Uherské Hradiště

UPOZORNĚNÍ
Vážení rodiče, pokud máte zájem o po-
skytnutí finančního daru pro narozené 
dítě, případně o vítání občánků, je třeba
do 12 měsíců od narození dítěte doručit 
žádost, kterou získáte na městském úřadu 
nebo na webu města.
Vážení jubilanti, pokud máte zájem 
o zveřejnění ve zpravodaji, je třeba vyplnit 
a doručit na městský úřad dotazník, který 
jste dostali poštou.
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V tajence se ukrývá další z tradičních slováckých „mudrosloví“, která sepsal František „Holmes“ Ilík. Toto se říká, když se někdo chová 
neohroženě a nemyslí na možná rizika.

Recepty našich předků: Fazole pohustu

Pokud jste po svátcích přesyceni různými 
chutěmi a vůněmi, ať už tradičními, či leh-
ce exotickými, nabídneme vám recept jed-
noduchý, typicky slovácký a vskutku čistě 
z místních surovin. Jeho velkou výhodou je 
varianta i pro vegetariány, prostě jen uzené 
či klobásu vynecháte. Dříve plně postačova-
la k dochucení sůl, ale pokud máte ještě na 
zahrádce kousek čerstvé majoránky, určitě 
bude tomuto receptu také slušet.

Tradiční slovácká kuchyně se neobešla 
bez luštěnin. Recept na fazole pohustu 
pochází z Kunovic.

Potřebné suroviny:
• 1 kg fazolí
• 2 lžíce másla

• 1 lžíce hladké mouky
• 1 střední cibule
• Vývar
• Ocet 
• Sůl

Postup přípravy:
Přebrané fazole omyjeme, namočíme 

den předem do studené vody a druhý den 
uvaříme doměkka. Rozpustíme máslo, 
přidáme cibuli nakrájenou na kostičky, 
necháme zesklovatět. Přidáme hlad-
kou mouku a připravíme světlou jíšku. 
Rozředíme vývarem, přidáme fazole, 
trošku octa a povaříme. Podle potřeby 
přisolíme. 

Podáváme s uzeným masem nebo klobá-
sou a chlebem. 

Tento i řadu dalších receptů na-
jdete v Kuchařce tradičních pokrmů 
na Slovácku, kterou koupíte v infocentru 
na Masarykově náměstí nebo na webových 
stránkách www.tradicnivyrobek.cz.  -LD-

Zábava
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